
درک درســت از جایگاه نظام ســامت، پیوند آن با 
زندگی همۀ گروه ها، درنظرداشــتن اسناد کان در 
حوزۀ ســامت، بهره مندی از آموخته های ۴۵ سالۀ 
نظام جمهوری اسامی ایران، هویت بخشی به اصناف، 
اصاح تعرفه ها، اجرای نظام ارجاع خدمات پزشکی از 
جمله مطالبات عرصۀ سامت از رئیس جمهور آینده و 

گروه همراهش است.
این ها بخشی از مطالباتی اســت که مهرداد اسدی، 
مسئول بسیج جامعۀ پزشکی اســتان اصفهان، در 
روزهای نزدیک به چهاردهمین دورۀ انتخابات ریاست 
جمهوری مطــرح کرد. او در این خصوص به ایســنا 
توضیح داد: نکتۀ جالب  توجه دربارۀ انتخابات پیش 
رو آن است که سه نفر، یعنی ۵۰ درصد از نامزدهای 
رئیس جمهوری عضوی از نظام سامت کشور هستند. 
فارغ از اینکه چه کسی رئیس جمهور آیندۀ کشورمان 
خواهد شد، امید است که نظام سامت جایگاه حقیقی 
خود را بیابد و نگاهی اصولی و واقع بینانه در این حوزه 

حاکم شود.
این متخصص و جــراح کلیه و ارولــوژی در تکمیل 
صحبت های خود گفت: ما در نظام سامت تا جایی 
که ممکن است، موظفیم از نگاه های شعارزده فاصله 
بگیریم. برای صحبت  از مطالبات در قدم اول باید یک 
اولویت اساسی در نظام سامت تبیین و درک شود. 

ما باید بدانیم که زندگی مردم که همان ولی نعمتان 
انقاب و نظام جمهوری اســامی ایران هســتند، 
فارغ از هرگونه نگاه سیاســی، اقتصادی، اجتماعی و 
اعتقادی پیوندی عمیق با نظام سامت دارد. این رابطۀ 
تنگاتنگ و دوســویه را میان جامعه و نظام سامت 
نباید نادیده گرفت. او تأکید کرد: نظام ســامت جدا 
از مســئلۀ تخصص، جنبه های فرهنگی، امنیتی و 
اجتماعی دارد. اگر ایــن نگاه اصولی در جزئی ترین تا 
کان ترین بخش های سامت ما حاکم نشود، شاهد 
تصمیماتی خواهیم بود که ممکن است به دوراز منطق 
و بی فرجام باشند. بنابراین، در گام نخست انتظار داریم 
که رئیس جمهــور آینده ضرورت نگاه کارشناســی 

بی طرفانه را در نظام سامت درک کند.
این پزشک با اشــاره به اینکه رئیس جمهور آینده و 
همراهان او باید در تصمیم سازی، تصمیم گیری و اجرا 
به اولویت های یادشده باور داشته باشند، اظهار کرد: 
مسئلۀ مهم دیگر بهره بردن از عبرت هاست. بیش از 
۴۵ ســال از حاکمیت نظام جمهوری اسامی ایران 
می گذرد. در این سالیان در بخش های مختلف از جمله 

نظام سامت دستاوردهای مهمی کسب کرده ایم.
ضرورت بهره مندی از تجربه های ۴۵سالۀ نظام سامت 
موضوع بعدی بود که اســدی درباره اش خاطرنشان 
کرد: بهره مندی حداکثری و هدفمند و صحیح از این 

اندوخته ها حائز اهمیت است. هر گامی که دولت جدید 
در عرصۀ سامت برمی دارد، باید با نظر به تجربه ها و 

درس های گذشته باشد.
مسئول بســیج جامعۀ پزشکی اســتان اصفهان به 
سندهای چشم انداز تبیین شــده در کشورمان نگاه 
کرد و گفت: سیاســت های کلی نظام سامت از دهۀ 
۹۰ شمســی با تأیید مقام معظم رهبری اباغ شد. 
مفاد آن دربردارندۀ ۱۴ بند و زیربندهای حساب شده 
و هوشمندانه ای است اما به دلایل مختلف شاهدیم که 

گاهی خواسته یا ناخواسته از آن غفلت می شود.
او پیروی از اسناد یادشده را یکی از مطالبات مهم در 
حوزۀ نظام سامت برشمرد و خاطرنشان کرد: ما نباید 
در حوزۀ سامت مدام از شــاخه ای به شاخه ی دیگر 
برویم و بی هدف حرکت کنیم. به جهت گیری و نظم و 
سامان نیازمندیم که در سایۀ عمل دقیق به این اسناد 

کان دست یافتنی است.
اسدی با تأمل در این نکته که گام برداشتن بر اساس 
واقعیت هــا و بضاعت های ســاختاری، ســازمانی و 
بودجه ای موجــود ضرورت دارد، چنین شــرح داد: 
گاهی در نظام سامت ممکن است طرح و برنامه ای 
ارائه شود که جذابیت خاصی هم داشته باشد، اما با نیاز 
ما و خواسته های حیاتی مان منطبق نباشد. در چنین 

مواقعی قطعاً سامت کشور به بیراهه خواهد رفت.

رئیس سازمان اورژانس کشور با اشاره به هوشمندسازی 
کارت معاینه طبی آمبولانس های خصوصی، گفت: 
مراکز درمانی در صورت نیاز به خدمات آمبولانســی 
می توانند با مراکز آمبولانس خصوصی دارای کارت 

هوشمند معاینه طبی قرارداد امضا کنند.
دکتر جعفر میعادفر با بیــان اینکه جابجایی بیماران 
بین مراکز درمانی به عنوان بخشی از زنجیره درمان، 
اجتناب ناپذیر و حائز اهمیت است، افزود: این جابجایی 
توسط آمبولانس ها، تابع استانداردها و دستورالعمل 
های مربوطه بــوده تا ضمن حفــظ فرآیند زنجیره 
 درمان بیمار و مددجو، انتقال بــا ضریب ایمنی بالا 

صورت پذیرد.
وی ادامه داد: سازمان اورژانس کشور در راستای وظایف 
قانونی محوله در اساسنامه و ایفای نقش نظارتی خود در 
حوزه ساماندهی آمبولانس های خصوصی و ضرورت 
شناسنامه دار شدن آمبولانس های دارای مجوز قانونی، 
در دولت سیزدهم نســبت به طراحی و اباغ کارت 
هوشــمند معاینه طبی آمبولانس اقدام کرده که به 
راحتی و با اسکن نمودن QR Code مندرج در کارت 
می توان هویت و اصالت آمبولانس را مشاهده کرد و 
این پروژه در تمامی دانشگاه های علوم پزشکی سراسر 

کشور عملیاتی شده است.
رئیس سازمان اورژانس کشــور تاکید کرد: افزایش 
ضریب انتقال ایمن بیماران و همچنین اتخاذ تدابیر 
بازدارنده از فعالیت آمبولانــس های غیر مجاز)فاقد 

مجوز قانونی( در مراکز درمانی، در گرو مشــارکت و 
هماهنگی میان حوزه معاونت درمان و مرکز اورژانس 
پیش بیمارستانی دانشــگاه ها و دانشکده های علوم 
پزشکی است. دکتر میعادفر یادآور شد: مسئولان مراکز 
درمانی در صورت نیاز به خدمات آمبولانسی می بایست 
مطابق دستورالعمل نسبت به عقد قرارداد با مراکز مجاز 
ارائه خدمات آمبولانس خصوصی با آمبولانس های 

دارای کارت هوشمند معاینه طبی اقدام کنند.
به گفته وی، مردم نیز هنگام درخواســت آمبولانس 
خصوصی باید به این موضوع دقت کرده و در صورت 
مشاهده فعالیت آمبولانس غیر مجاز و هر گونه تخلف 
دیگر، مراتب را از طریق شماره ۱۹۰ اعام و پیگیری 
کنند. رئیس سازمان اورژانس کشور نیز پیشتر گفته 
است: قرارداد ۵۰۰ دستگاه آمبولانس منعقد شده که 
تا پیش از رسیدن اربعین حســینی ۲۵۰ دستگاه از 
گمرک ترخیص و ۲۵۰ دستگاه دیگر تا پایان شهریور 
توزیع می شود. محمدجعفر میعادفر اظهار کرد: عاوه 
بر این مناقصه ای برای خرید ۸۰۰ دستگاه آمبولانس 
در حال انجام است که امید می رود برای امسال و سال 
آینده به نتیجه برسد. وی اضافه کرد: همچنین قسمتی 
از اعتبارات ارزی باقی مانده از گذشته برای خرید ۷۰۰ 
تا ۸۰۰ دستگاه خودرو آمبولانس در نظر گرفته شده 
است. رئیس سازمان اورژانس کشور با بیان اینکه برای 
نوسازی ناوگان خودرویی از ظرفیت خیران نیز استفاده 
می شود گفت: مجوز ورود یک هزار دستگاه آمبولانس 

توســط خیران از دولت دریافت شده است. میعادفر 
اضافه کرد: این آمبولانس ها با ۵۰ درصد هزینه تمام 
شده در داخل کشور توســط خیران خریداری و وارد 
کشور می شود همچنین کار تشــریفات گمرکی و 
معافیت ها توسط سازمان اورژانس پیگیری می شود. 
وی از خیرانی که قصد تجهیز پایگاه های اورژانس یا 
بیمارستان نزدیک محل سکونت خود به آمبولانس 

دارند خواست در این کار خیر مشارکت داشته باشند.
۳۳ دســتگاه موتورلانس جدیــد، بزرگ ترین انبار 
پشتیبانی کشور در حوزه اورژانس پیش بیمارستانی 
و اتاق هدایت عملیات بحران )EOC( به بهره برداری 
رســید. در ابتدای دولــت مردمی، ۱۵۰ دســتگاه 
موتورلانس در اســتان تهران فعال بــود و با تدابیر 
اتخاذ شــده، اکنون با تزریق ۳۳ دســتگاه، ناوگان 
موتورلانس به ۲۶۴ دستگاه افزایش یافت. در ابتدای 
دولت سیزدهم زمان رسیدن بر بالین آمبولانس، ۲۵ 
دقیقه و موتورلانس ۱۷ دقیقه در استان تهران بوده 
که با اقدامات انجام شــده، بخصوص افزایش ناوگان 
موتورلانس، زمان رســیدن آمبولانس به ۱۵ دقیقه 
و موتورلانــس از لحظه دریافت تمــاس به ۹ دقیقه 
کاهش یافته است. تمام ناوگان موتورلانس به دستگاه 
تله کاردیولوژی مجهز است و بیماران قلبی در محل 
تماس توسط متخصص قلب ویزیت شده و آمار مرگ 
و میر ناشی از بیماریهای قلبی به صورت چشمگیری 

کاهش یافته است.

معاون اول قوه قضاییه گفت: قضــات و کارکنان 
دستگاه قضا با تاش و علم خود، این قوانین را در 
جامعه جاری می کنند و لازم اســت برون داد این 
تاش ها در اجتماع ملموس و مشــخص باشد. به 
منظور گرامیداشت هفته قوه قضائیه، مراسمی با 
حضور قضات و کارکنان دادگستری استان اصفهان 
و شورای حل اختاف، جمعی از مدیران و کارکنان 
ســازمان های تابعه قوه قضائیه در استان و حضور 

برخط قضات و کارکنان حوزه های قضائی استان 
در دادگســتری کل اســتان اصفهان برگزار شد، 
حجت الاسام والمسلمین حمزه خلیلی معاون اول 
قوه قضائیه ضمن تبریک فرا رســیدن هفته قوه 
قضائیه و ادای احترام به شــهدا به ویژه شــهدای 
دستگاه قضائی و شــهدای خدمت و در رأس آنان 
شــهدای والامقام آیت الله شهید بهشــتی )ره( و 
آیت الله شهید رئیسی بر لزوم شناخت ابعاد مختلف 

شخصیت این شــهدای والامقام و پیروی از راه و 
تاش برای دستیابی به آرمان های ایشان تاکید کرد.
حجت الاسام و المســلمین خلیلی در خصوص 
پیروی از آرمان های این شهدای والامقام گفت: همه 
باید در خلوت هایمان با خود مرور کنیم که آیا همگام 
این شهدا بوده ایم و آن ها چگونه می اندیشیدند و 
برنامه های خود برای رسیدن به آرمان ها را چگونه 

تنظیم می کردند و چگونه عمل می کردند؟

معاون عملیات ویژه پلیس آگاهی فراجا گفت: کارآگاهان 
باند جاعلی را که مدارک دانشگاهی را به افراد فرصت طلب 
در داخل و خارج از کشور به قیمت های گزاف به فروش 
می رساندند، خبر داد. سرهنگ ضرغام آذین اظهار داشت: 
با توجه به تدابیر رئیس پلیس آگاهی فراجا مبنی بر اشراف 
اطاعاتی بر مجرمان و ارتقا احساس امنیت شهروندان و 
همچنین درخواست حراست دانشگاه آزاد اسامی، مبنی 
بر رسیدگی پرونده جاعان مدارک دانشگاه آزاد اسامی 
در دستور کار ویژه این مرکز قرار گرفت. وی افزود: حسب 
دلایل و قرائن جمع آوری شده مشــخص شد، افرادی 
ضمن تشکیل باند و ارتباط با لایه های دارای دسترسی 

به اطاعات در مراکز حساس علمی و دانشگاهی نسبت 
به جعل مدارک رســمی و ارائه ریز نمرات و همچنین 
استعام مثبت تاییدیه، اقدام و مدارک مذکور را به افراد 
سوء استفاده کننده در داخل و خارج از کشور به قیمت 
های گزاف به فروش می رساندند. معاون عملیات ویژه 
پلیس آگاهی فراجا تصریح کرد: ضمن هماهنگی قضائی 
و هماهنگی با عوامل حراست دانشگاه موصوف و پس از 
شناسایی باند مذکور در قرارهای صوری جداگانه با انجام 
شیوه و شگردهای پلیســی ۲ تن از متهمان دستگیر و 
تعداد ۱۲ مدرک رسمی دانشگاه آزاد اسامی به همراه 
مهر و تاییدیه های مربوطه و مبلغ ۸ هزار دلار کشــف و 

ضبط شد. وی با بیان اینکه متهمان با قرار قانونی متناسب 
روانه زندان شــدند، ادامه داد: این افراد فرصت طلب در 
بازجوئی های فنی - علمی به عمــل آمده به جعل ۲۵ 
مدرک دانشگاهی و فروش به افراد داخل و خارج از کشور 
معترف شدند. سرهنگ آذین تصریح کرد: نظر به اظهار 
رضایت مسئولان دانشگاه آزاد اسامی از عملکرد موفق 
پلیس و با توجه به اشاعه آثار سوء جعل مدارک دانشگاهی 
که اخیرا در سطح جامعه گسترش پیدا کرده، بهترین 
عملکرد در برخورد قاطعانه و پی در پی با جاعان متعلق 
به پلیس آگاهی فراجا می باشد به طوری که تا کنون ده ها 

باند توسط مرکز عملیات ویژه متاشی شده است.

هوشمندسازی کارت معاینه طبی آمبولانس های خصوصیمطالبات نظام سلامت از دولت چهاردهم

نتیجه تلاش های دستگاه قضایی باید در جامعه ملموس باشد

دستگیری اعضای باند جعل و فروش مدارک دانشگاهی
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سرمقاله
الزام بانکها به حمایت 

از بازار مسکن

گر در بازار مسکن یک برنامه 
ریزی ملی و فراتر از وزارت 
مســکن نداشــته باشیم، 
هیچ وقت نمــی توانیم در 
زمینه مسکن موفق شــویم یعنی حاکمیت باید 
 تصمیم بگیرد مسئله مسکن مردم را حل کند و 
سیاست های یک بام و دو هوایی که هر روز درباره 
اقدامی جدید سخن گفته می شود، راه حل بازار 
مسکن نیســت به خصوص آنکه این سیاست ها 
عما در حوزه اجرا وارد نمی شــوند. در راستای 
قانون جهش تولید، بانک ها مکلف به پرداخت وام 
شده اند و اگر برخاف این قانون و وظیفه عمل کنند 

باید جریمه شوند...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3

وام نهضت ملی مسکن 800 میلیون تومان می شود

افزایش عرضه  در  بازار مسکن  و  زمین
صفحه3

صفحه2

ملت برای حماسه جمهور به صف شدند
رقابت در دور دوم 

آگهی تجدید مناقصه عمومی)نوبت اول(
شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۰۳/۱۲۵ مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۰۴ شورای محترم اسامی شهر اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح و 

شرایط زیر به پیمانکاران واجد شرایط و دارای گواهینامه صاحیت و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید.

مینای قیمتمحل تامین اعتبارمبلغ اعتبار مصوب )ریال(موضوع مناقصهردیف
پیشنهادی

مبلغ تضمین شرکت مدت اجرا
در مناقصه)ریال(

توضیحات

احــداث     ۱ پــروژه 
ساختمان ساماندهی 

کارگران فصلی

۲۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ۵۰۳۰۱۰۳ ردیــف 
بودجه داخلی شهرداری

براساس فهارس بهای ابنیه 
و تاسیســات مکانیکی و 

برقی سال ۱۴۰۳

داشــتن حداقل صاحیت ۶۱/۲۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ماه
پیمانکاری در رشــته ابنیه 

رتبه ۵
شرایط:

۱- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
۲- به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

۳- سپرده شرکت در مناقصه میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حساب ۰۱۰۶۶۲۵۲۰۶۰۰۸ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم 
کد ۲۳۵۴ )شماره حساب شبا IR ۲۸۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۰۶۶۲۵۲۰۶۰۰۸( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده 

نفرات اول، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد. 
۴- مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی)از پایان وقت اداری روز شــنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۰۹ به مدت ۱۰ روز( و محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد.
۵- متقاضیان میبایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا ساعت ۱۴ روز  شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۶ در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند.
۶- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره ۰۱۰۶۶۲۴۸۱۹۰۰۴ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد ۲۳۵۴ به مبلغ ۶,۰۰۰,۰۰۰ 

ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
۷- زمان بازگشایی پاکت های مناقصه در ساعت ۱۰ روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۷ می باشد.

۸- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
۹ - سایر اطاعات و جرئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

حمیدرضا اله یاری ، شهردار رباط کریم
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۴/۰۹    تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۴/۱۶

نوبت اول



اقتصاد2
ایران

رتبه چهارم ایــران در جذب 
سرمایه مستقیم خارجی 

وزیر اقتصاد گفت: بر اســاس اطلاعات مربوط به 
کشورهای حوزه منطقه غرب آســیا، ایران رتبه 
چهارم در جذب سرمایه مستقیم خارجی را بعد 
از کشورهای امارات، عربســتان و ترکیه کسب 
کرده است. احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی درباره رتبه ایران در جذب سرمایه خارجی 
اظهار کرد: بر اساس اطلاعات مربوط به کشورهای 
حوزه منطقه غرب آســیا، ایران رتبه چهارم در 
جذب سرمایه مستقیم خارجی را بعد از کشورهای 
امارات، عربستان و ترکیه کسب کرده است. این 
رتبه در حالی است که سه کشــور مذکور با یک 
دهم دشواری های ورود سرمایه و موانع تحریمی و 

مشکلات بانکی ما مواجه نیستند.
وی افزود: ما توانستیم در ســه سال اخیر جمعاً 
بیش از ۱۱.۹ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
مستقیم جذب کنیم. البته با توجه به اینکه بسیاری 
از مسیرها به تازگی توسط شهید امیرعبداللهیان 
در بریکس و شــانگهای گشوده شــد، سال های 
۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ اگر جدیت ادامه یابد، رکورد سال 
۱۴۰۲ در جذب سرمایه خارجی طی سال جاری و 
سال آینده شکسته شود و این نقطه شروعی برای 

سرمایه گذاری خارجی در کشور است.
خاندوزی تصریح کرد: قبلاً سرمایه گذاری خارجی 
فقط در برخی حوزه هــای خاص متصور بود ولی 
اتفاقاً بیشتر سرمایه گذاری خارجی سال گذشته 
ما در ســایر حوزه ای غیرنفتی است یا می گفتند 
برخی کشورهای ویژه مثل سرمایه گذاران چینی 
به خاطر مسائل تحریمی و FATF نخواهند آمد 
ولی در عمل چنین نشــد. وی همچنین با اشاره 
به وضعیت صادرات غیرنفتی اظهار کرد: متوسط 
صادرات غیرنفتی به ۵۰ میلیــارد دلار در دولت 
سیزدهم رسیده است و از صادرات غیرنفتی مهم تر، 
مساله ترانزیت در گمرک است که این نشانگر عدم 
انزوای دولت به حساب می آید. وزیر اقتصاد گفت: 
در این حوزه از ۱۱.۵ میلیون تن ترانزیت کشور، به 
۱۸ میلیون تن رسیده ایم. که بالاترین عدد ثبت 
شده ترانزیت از خاک همســایگان است هر تن 
ترانزیت ۷۰ دلار درآمدزایــی دارد که معادل هر 

بشکه نفت است.

۶.۵ میلیون نفر از خط فقر در 
ایران خارج شده اند

طی دو سال، نرخ فقر بر اساس خط درآمدی ۶.۸۵ 
دلار در روز، ۷.۴ درصد کاهــش یافت و به ۲۱.۹ 
درصد در سال ۲۳-۲۰۲۲ رسید. یعنی ۶.۵ میلیون 

نفر از این خط فقر بالا کشیده شدند.
در حوزه هدفمندســازی یارانه ها میانگین رشد 
ســالانه یارانه نقــدی و غیرنقدی و مســتمری 
پرداخت شده در سال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ برابر با 
۳۹ درصد بوده در حالی که در سه سال اول دولت 
سیزدهم این پرداخت ها به طور میانگین سالانه 

حدود ۸۳ درصد رشد داشته است.
در حوزه حقوق و دستمزد، دولت سیزدهم تلاش 
کرد تا آثار افزایش رشد اقتصادی در دستمزد نیروی 
کار دولتی و خصوصی، نمود یابد. در سال های ۱۳۹۷ 
تا ۱۳۹۹ حقوق و دستمزد دولتی، به طور متوسط ۱۶ 
درصد رشد کرده است. این در حالی است که رشد 
حقوق و دستمزد دولتی در سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ 
به طور متوسط ۳۹ درصد بوده است. حداقل حکم 
کارگزینی نیروی کار دولتی نیز در ســه ساله آخر 
دولت دوازدهم به طور متوسط هرساله ۳۵ درصد 
و در دولت سیزدهم هر ساله ۳۹ درصد رشد کرده 
است. همچنین مطابق با مصوبات شورای عالی کار، 
حداقل دستمزد نیروی کار در بخش خصوصی در 
سال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ به طور متوسط ۲۶ درصد 
و در سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ به طور متوسط ۳۹ 
درصد رشد کرده است. بر اســاس گزارش وزارت 
امور اقتصادی و دارایی، همانگونه که از این داده ها 
پیداست، رشد دســتمزدهای خصوصی و دولتی 
در دولت ســیزدهم بیش از دولت دوازدهم است. 
همچنین در دولت سیزدهم، دستمزد خصوصی و 
دولتی به طور متوازن رشد کرده است؛ اما در دولت 
دوازدهم، رشــد دســتمزد دولتی همواره بیش از 

دستمزد خصوصی بوده است.
در همین حال بر اســاس گــزارش بانک جهانی 
بین سال های ۲۱-۲۰۲۰ و ۲۳-۲۰۲۲ با احیای 
اقتصاد، فقر در کشور کاهش یافته است. طی دو 
سال، نرخ فقر بر اساس خط درآمدی ۶.۸۵ دلار 
در روز، ۷.۴ درصد کاهش یافت و به ۲۱.۹ درصد 
در سال ۲۳-۲۰۲۲ رسید. یعنی ۶.۵ میلیون نفر از 
این خط فقر بالا کشیده شدند. جمعیتی که در زیر 
خط فقر درآمدی ۳.۶۵ دلار در روز قرار داشتند 
نیز ۲.۲ درصد کاهش یافت و به ۳.۸ درصد از کل 

جمعیت کشور رسید.

خبر

وزیر نیرو گفت: بر اســاس 
آخریــن مطالعات صورت 
گرفته ایران در رتبه هفتم 
تولید برق دنیا قرار گرفته 
اســت. به گزارش ایسنا، 
 EI علی اکبر محرابیان اظهار کرد: موسســه انرژی
که از معتبرترین موسســات انرژی دنیاست اخیرا 
گزارشی را در مورد رشد تولید برق در کشور مختلف 
منتشر کرده است. ایران طی ۳ سال گذشته، ۴۵.۷ 
تراوات ســاعت به تولید برق خود اضافه کرده که 
هم محصول اســتفاده از نیروگاه های جدید و هم 
به کارگیری تمام ظرفیت هــای نیروگاهی موجود 
و گذشــته و هم رفع محدودیت های تولید، انتقال 

و شبکه است.
وی با بیان اینکه در مقایسه این عدد با کشورهای 
جهان، ایران در رتبه هفتم تولیــد قرار می گیرد، 
اظهار کرد: کشورهایی که بعد از ایران قرار گرفتند 
کل اتحادیه اروپا، کل کشورهای عربی، ترکیه، ژاپن، 
کره جنوبی هستند، از بعد از جنگ تا امروز مقایسه 
شده که در دولت های مختلف سرانه رشد تولید بر 

اساس سال چقدر شده است.
وی افزود: در دولت آقای هاشمی سالانه ۵.۳ تراوات 
ســاعت توانســته به تولید اضافه کند، در دولت 
آقای خاتمی ۲.۱ تراوات ســاعت، در دولت آقای 
احمدی نژاد ۱۰.۸ تراوات ســاعت و در دولت آقای 
روحانی۸.۷ تراوات  ساعت و در دولت شهید رئیسی 
۱۵.۲ تراوات ساعت ســالانه به تولید اضافه شده 

است.
وی با بیان اینکه ناترازی برق و آب در ابتدای دولت 
خاطره تلخی در اذهان عمومی ایجاد کرده بود، این 
شرایط در ســال های مختلف وجود داشت اما در 
سال ۱۴۰۰ به اوج رسید، اظهار کرد: جدا از ناترازی 
که در بخش برق وجود داشت، سالانه بین ۴ هزار 
تا ۵ هزار مگاوات تقاضای جدید نیز ایجاد می شود 
که ضرورت داشــت برای حل این مشکل اقدامات 

ویژه ای در دستور کار قرار گیرد.
وزیر نیرو با اشاره به اینکه وزارت نیرو تلاش کرد تا 
در قالب برنامه های بلند مدت، میان مدت و کوتاه 
مدت نســبت به رفع ناترازی اقدام کند، افزود: در 

بخش برنامه هــای کوتاه مدت برای اوج بار ســال 
۱۴۰۱ تعداد ۱۰۰ اقدام راهبــردی، برای اوج بار 
ســال ۱۴۰۲ تعداد ۱۴۰ اقدام راهبــردی و برای 
اوج بار سال جاری نیز ۱۸۰ اقدام راهبردی در نظر 

گرفته شد.

به مدار آمدن نیروگاه هایی که به مدت ۱۳ 
سال از مدار تولید خارج بودند

محرابیان با بیان اینکه در بخش اول تلاش شــد تا 
ظرفیت تولید برق کشــور افزایش یابد، ادامه داد: 
علاوه بر افزایش ظرفیت تولید برق، موضوع تعمیر 
و توسعه نیروگاه های کشور نیز به صورت جدی در 

دستور کار قرار گرفت.
وی افزود: برخــی از نیروگاه های کشــور بیش از 
۱۳ سال بود که از رده خارج شــده بودند و نیاز به 
بازسازی اساسی چه در بخش نیروگاه های برقابی و 
چه در بخش حرارتی وجود داشت، بر همین اساس 
با تکیه بر دانش و توان متخصصان داخلی امر تعمیر 

و بازسازی این نیروگاه ها اجرایی شد.
محرابیان با اشاره به گرمای شدید هوا در سه هفته 
گذشته و افزایش نیاز مصرف برق کشور به ویژه در 
استان خوزســتان بیان کرد: در سه هفته گذشته 
به مدت ۱۰ روز دمای هوا در اســتان خوزستان به 

بالای ۵۰ درجه سانتی گراد رسید که بر اساس اعلام 
سازمان های هواشناسی این اتفاق یک پدیده نادر 
بود و همین موضوع سبب شد تا صنعت نیروگاهی 

کشور با تمام ظرفیت وارد مدار شود.

کمک ۱۱ هزار مگاواتــی نیروگاه های 
برقابی به اوج بار مصرف امسال

وزیر نیرو از رســیدن ظرفیت تولید برق لحظه ای 
نیروگاه های برقابی کشــور به ۱۱ هزار مگاوات در 
روزهای گرم سال جاری خبر داد و اظهار کرد: فعال 
شــدن ۱۱ هزار مگاوات نیروگاه برقابی به صورت 
لحظه ای که کمک ویژه ای به شبکه برق سراسری 
در حفظ پایداری شبکه و تأمین نیاز برق کشور کرد، 
نشان از آمادگی حداکثری صنعت نیروگاهی کشور 
در بخش های مختلف اعم از حرارتی، تجدیدپذیر و 
برقابی برای مواجه با فصل گرم سال جاری دارد. وی 
در ادامه به افزایش ظرفیت نیروگاهی کشور از محل 
رفع محدودیت ها و ارتقــای نیروگاه ها به ظرفیت 
۲ هزار مگاوات اشــاره کرد و گفت: توسعه خطوط 
انتقال و شبکه های فشار ضعیف و متوسط و توسعه 
پست های برق از دیگر اقداماتی بود که به افزایش 
پایداری شــبکه و حفظ ولتاژ برق در نقاط مختلف 

کشور کمک کرده است.

محرابیان در بخــش دیگری از ســخنان خود در 
خصوص صنعت برق و موضــوع مدیریت مصرف 
بخش های مختلف خاطرنشان کرد: در کنار اقدامات 
توســعه ای و افزایش ظرفیت، در سه سال گذشته 
برنامه های جامعی نیز با هــدف مدیریت صحیح 
مصرف برق در بخش های مختلف اجرایی شد که 
حاصل آن تأمین برق مورد نیاز این بخش ها بدون 

بروز هرگونه مشکل و چالش جدی بود.
وی در این رابطه توضیح داد: در اوج بار ســه سال 
گذشــته در بخش خانگی هیچگونه محدودیتی 
اعمال نشد و تلاش شد تا از طریق اعطای پاداش و 
اقدامات اطلاع رسانی، کاهش مصرف در این بخش 
به صورت داوطلبانه توسط مشترکان پیگیری شود.

وزیر نیــرو در ارتباط با نحوه مدیریت بــرق مورد نیاز 
بخش های مختلف صنعتی نیز بیان کــرد: در بخش 
صنعت نیز چیزی حدود ۵۶۰ هــزار صنعت کوچک 
کارگاهی که برای بیش از ۵ میلیون نفر اشتغال ایجاد 
کرده اند، بدون هیچ گونه محدودیتی برق دریافت کردند.

وی اضافــه کــرد: در بخــش صنایع متوســط و 
شهرک های صنعتی به گونه ای برنامه ریزی شد که 
این صنایع تنها یک روز بر اساس قانون کار تعطیل 
باشــند و ۶ روز دیگر هفته به صــورت پایدار برق 
دریافت کنند. محرابیان در ارتباط با نحوه تحویل 
برق به صنایع بزرگ و انرژی بــر نیز اظهار کرد: در 
این بخش تلاش شد تا در قالب تفاهم نامه با وزارت 
صمت و صنایع از طریق جابجایی بار به ساعات کم 
باری مدیریت مصرف برق صنایع بزرگ انجام شود.

وزیر نیرو در این خصوص اضافه کرد: در فصل گرم 
و در ساعات اوج مصرف تا ۴۰ درصد برق مورد نیاز 
صنایع بزرگ تأمین می شود و در ساعات کم باری 
این ۴۰ درصد کسری جبران می شود. وی با اشاره 
به نقش مؤثر تحویل برق کافی بــه صنایع بزرگ 
در افزایش ظرفیت تولیــد این صنایع ادامه داد: در 
تابستان سال ۱۴۰۰ شــاهد این بودیم که به دلیل 
عدم تحویل برق کافی به صنایع ســیمانی، قیمت 
سیمان تا بیش از ۳۶۶ درصد افزایش یافت، اما در 
سه سال گذشته به دلیل تحویل برق کافی به این 
صنعت، در رابطه با برق افزایشی در قیمت سیمان 
صورت نگرفت و اگــر افزایش قیمت محدودی نیز 
وجود داشــت این افزایش به دلیل افزایش قیمت 

مبنای سیمان در بازار سرمایه بود.

ایران در رتبه هفتم تولید برق دنیا قرار گرفت

ثبات بازار صنایع با تامین برق

صادرات ۵۰ میلیــون دلاری 
فرش دستباف 

مدیرعامــل اتحادیــه تعاونی هــای فــرش 
دســتباف از صــادرات ۵۰ میلیــون دلاری 
فرش دســتباف در سال گذشــته خبر داد 
و گفــت: درحال حاضــر بیــش از ۱۰ هزار 
کارشــناس ارشــد در حوزه فرش دستباف 
وجود دارد که باید از ظرفیــت این نیروهای 
 آماده بــرای اتصال آنها به بازار کار اســتفاده 

کرد.
عبدالله بهرامی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به پتانســیل و ظرفیت بــالای صنعت فرش 
دستباف در کشور اظهار کرد: در حال حاضر 
بیش از ۱۰ هزار کارشــناس ارشــد در حوزه 
فرش دستباف در رشته های گوناگون بافت 
فرش، طراحی، مرمت، تعمیر و تولید در داخل 
کشــور وجود دارد  که بایــد از این ظرفیت و 
 نیروهــای آمــاده و علمی به نحــو مطلوب

 استفاده شود.
وی افزود: ایــن نیروهای خــلاق و آماده را 
می توان در قالب تعاونی به بــازار کار متصل 
کرد و فــرش را از حالت ســنتی درآورد اما 
به شــرطی که حمایت شــوند. بهرامی ادامه 
داد: متاســفانه هم با تحریــم داخلی روبرو 
هســتیم و طراحان بزرگ فــرش در داخل 
حمایت نمی شــود و هم به لحاظ خارجی در 
بحث صادرات مشــکل داریــم، در حالی که 
 سالهای ســال اســت پرچمدار فرش جهان

 هستیم.
بــه گفته مدیرعامــل اتحادیــه تعاونی های 
فرش دســتباف، حجم صادرات فرش ایران 
در سال گذشته حدود ۵۰ میلیون دلار بوده 
اســت. مدیر عامل اتحادیه تعاونی های فرش 
دســتباف ضمن اشــاره به اهمیت برگزاری 
نمایشــگاه فرش دســتباف گفــت: علیرغم 
آنکه چشــم امید بافندگان، تولیدکنندگان 
و صادرکننــدگان فــرش به برگــزاری این 
نمایشگاه است اما امســال در اقدامی عجیب 
 زمان برگزاری نمایشــگاه و مــدت آن تغییر 

پیدا کرده است.
وی در توضیــح بیشــتر اظهار کــرد: بحث 
برگــزاری نمایشــگاه  و حضور هیــات های 
خارجی برایمان اهمیت بســیاری دارد زیرا 
در معرفی، عرضه و فــروش و بازاریابی فرش 
دستباف تاثیرگذار اســت. ۲۹ سال است که 
نمایشگاه فرش دستباف به عنوان بزرگترین 
نمایشگاه در جهان هم به لحاظ وسعت هم به 
لحاظ تعدد برگزار می شــود اما امسال زمان 
برگزاری نمایشــگاه از یک هفته به ســه روز 
 کاهش یافته و به هشت شــهریور ماه تغییر

کرده است.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف 
درباره اختصاص مشــوق به صادر کنندگان 
فرش نیز گفت: صادر کنندگان فرش مشوقی 
ندارند و مصوبه تعهد ارزی به ضرر کنندگان 
فرش بوده است. در دو دولت قبل به هر فرشی 
که صادر می شــد ۵ درصد جایــزه صادراتی 
تعلق می گرفت اما امــروز آن جایزه صادراتی 
نه تنها وجود ندارد بلکه گفته شده ارز حاصل 
از صادرات به حساب بانک مرکزی برگردانده 

شود.
وی افزود: مصوبــه تعهــد ارزی حداقل ۳۰ 
درصد روی قیمت است، ارز نیمایی با ارز آزاد 
بالای ۳۰ درصد اختلاف قیمت دارد بنابر این 
توجیه پذیر نیســت کالایی که یک دلار هم 
برایش هزینه و ســرمایه گذاری نشــده و در 
واردات مواد اولیه به آن ارز نیمایی اختصاص 
 نیافته اســت، پول صادرات آن به ارز نیمایی 

برگردانده شود.

رقابت پزشکیان و جلیلی؛
انتخابات به دور دوم کشیده شد

ســخنگوی ســتاد انتخابات کشــور نتایج 
هشتمین مرحله از شــمارش آرای انتخابات 
چهاردهمین دوره  ریاست جمهوری را اعلام 

کرد.
محسن اســلامی صبح شــنبه ۹ تیر ۱۴۰۳ 
اظهار کرد:  ۴۷ هزار و ۶۰۴  شــعبه شمارش 
شــده اســت که شــامل ۴۴۲ شهرســتان 
می شــود. وی افزود: ۱۹ میلیون و ۶۹ هزار و 
۷۱۳ رای شــمارش شده اســت و ترتیب آرا 
به شــرح زیر است:  پزشــکیان:  ۸ میلیون و 
۳۰۲ هزار و۵۷۷ رای، جلیلــی: ۷ میلیون و 
۱۸۹هزار و ۷۵۶رای، قالیبــاف: ۲ میلیون و 
 ۶۷۶هزار و ۵۱۲رای، پورمحمدی: ۱۵۸ هزار

 و ۳۱۴رای.
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عضو کابینه دولت ســیزدهم با اعــلام اینکه در 
این دولت بیــش از ۲ میلیــون و ۶۶۰ هزار واحد 
نهضت ملی وارد مدار ساخت شد، ایجاد شهرهای 
ســاحلی را یکی از مهمترین اقدامات این دولت 
عنوان کرد و گفت: ۲۷ نقطه ســاحلی در دولت 
سیزدهم شناســایی و به تصویب رسید و ایجاد ۲ 

شهر ساحلی نیز آغاز شده است.
بــه گــزارش وزارت راه و شهرســازی، »مهرداد 
بذرپاش« در هجدهمین جلســه شــورای عالی 
مسکن به تشریح اقدامات این وزارتخانه در بخش 
مسکن پرداخت و اظهار داشت: مسکن امری یک 
بخشی نیست و باید همه دستگاه ها و سازمان ها در 

اجرای آن همکاری لازم را داشته باشند.
وی گفت: در دولت ســیزدهم بیش از ۲ میلیون 
و ۶۶۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن در کشور 
وارد فاز عملیاتی و اجرایی شده است و این حجم 
از عملیات طی این مدت نشان از عزم دولت برای 

عمل به قانون و تامین مســکن متقاضیان واقعی 
مسکن دارد. وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: در 
سال گذشته در اجرای قانون طرح جوانی جمعیت 
بیش از ۷۴ هزار قطعه زمین به واجدان شــرایط 
واگذار شد و این مهم امسال نیز تداوم دارد و امروز 
نیز بیش از ۵۱ هزار قطعه زمین به واجدان شرایط 

در کشور واگذار می شود.
عضو کابینه دولت سیزدهم اضافه کرد: طبق آمار، 
متوسط ۲۰ ساله رشــد بخش مسکن مثبت ۲.۱ 
بوده است. در سه ســال دولت سیزدهم متوسط 
رشد مسکن و ســاختمان به مثبت ۳.۲ رسیده 
اســت. همچنین در حوزه بافت فرسوده متوسط 
صدور پروانه ساختمانی در هشت ساله دولت های 
یازدهم و دوازدهم سالی ۴۷ هزار پروانه بوده است 
و در سه ســال دولت ســیزدهم متوسط سالیانه 
صدور پروانه ســاختمانی بافت فرسوده ۹۴ هزار 

واحد است.

عضو کابینه دولت سیزدهم همچنین به مقایسه 
پرداخت تســهیلات مسکن روســتایی و تامین 
زمین در این دولت با دولت هــای قبل پرداخت 
و افزود: در بخش روســتایی متوســط پرداخت 
تســهیلات این بخش و عقد قراردادها در دولت 
یازدهم و دوازدهم سالانه ۸۰ هزار واحد بوده است 
و در سه سال دولت ســیزدهم متوسط پرداخت 
تسهیلات مســکن روستایی ســالانه ۱۶۵ هزار 
واحد ثبت شــد. همچنین در بخش تامین زمین 
نیز در هشــت ســال دولت نهم و دهم به میزان 
۱.۱ میلیون واحد تامین زمین برای طرح مسکن 
مهر تامین شــد و در سه ســاله دولت سیزدهم 
 نیز تاکنــون ۱.۱ میلیــون واحد زمیــن تامین 

شده است.
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: در بخش تامین 
زمین روســتایی تا قبل از دولت سیزدهم کاری 
انجام نشده بود. از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 

در بخش روســتایی ۵۰ هزار هکتار زمین تامین 
شد و ۱۰۰ هزار قطعه زمین نیز به واجدان شرایط 

واگذار شد.
وی تشکیل کارگروه تنظیم بازار مسکن، بازرسی از 
بنگاه های مشاور املاک و تلاش دولت برای واسطه 
گری در بخش زمین و ساختمان را از دیگر اقدامات 
عنوان کرد و افزود: با تشکیل کارگروه تنظیم بازار 
بیش از ۱۱۰ هزار بازرسی انجام شد و از این طریق 
تلاش شد تا رفتار واسطه ها در بازار مسکن و زمین 
کنترل شــود. در این کار مجموعه هایی از جمله 
پلیس اماکن و سازمان تعزیرات همکاری و سایر 
بخش های همکاری موثری داشتند. بذرپاش ادامه 
داد: تدوین و تصویب قانون ساماندهی بازار زمین، 
مســکن و اجاره یکی دیگر از اقدامات موثر دولت 
سیزدهم بوده است که با اجرای این قانون مدیریت 
سکوها، حذف ســوداگری و تنظیم گری در بازار 

اجاره انجام می شود.

وزیر نفت با بیان اینکه موضوع انتقال گاز روسیه به 
ایران امروز به ثمر نشست، گفت: بی شک این مساله 
درباره موازنه انــرژی در منطقه تحولات مؤثری را 

رقم خواهد زد.
جواد اوجی، وزیر نفــت در گفت وگویی تلویزیونی 
با اشــاره به موضوع تفاهم نامه انتقال گاز روســیه 
به ایران اظهار کرد: به حــول و قوه الهی امروز یک 
اتفاق بزرگ و خوبی برای کشور رقم خورد، خداوند 
شــهید رئیســی را رحمت کند، وی در مذاکرات 
و ملاقات های متعــددی که بــا ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روســیه چه در تهــران و چه در 
 مسکو داشــت، موضوع انتقال گاز روسیه به ایران

 را پیگیری کردند.
وی افزود: در ســه ماهه گذشــته همکاران ما در 
شــرکت ملــی گاز بــا گس پــروم روســیه این 
مذاکرات را انجــام دادند و خوشــبختانه امروز با 
حضــور سرپرســت ریاســت جمهوری و رئیس 
هیئت مدیره شــرکت گازپــروم روســیه، آقای 
الکســی میلر، مدیرعامل گازپروم، شــاهد بودیم 
که تفاهم نامه انتقال گاز روســیه به ایران از سوی 
 شــرکت ملی گاز ایران و شــرکت گازپروم روسیه 

امضا شد.
وزیر نفت با بیان اینکه ایران و روســیه دارای بیش 
از ۶۰ درصد ذخایر گازی دنیا هســتند و این اقدام 
بزرگی بــود که امــروز محقق شــد، تصریح کرد: 
بی شک این مساله در بحث موازنه انرژی در منطقه 

تحولات خوبی را رقم خواهد زد، ضمن اینکه ایران 
با زیرســاخت ها و خطوط انتقال گاز سراسری که 
 دارد به طور کامــل آماده دریافت ایــن مقدار گاز 

خواهد بود.
اوجی بــا تأکید بــر اینکه چارچــوب اصلی بحث 
انتقــال گاز از روســیه که مــدت زیــادی بود از 
سوی کارشناســان بررسی شــده بود و خواسته 
رئیس جمهــوری شــهید نیــز بــود، گفــت: در 
مــدت کوتاه ایــن آمادگــی وجــود دارد که این 
تفاهم نامــه تبدیل به قــرارداد شــود و یک اتفاق 
 بزرگ هــم برای ایــران و هــم بــرای دولتمران 

روسیه رقم بخورد.
وی افزود: این توافق نامه گام بعدی توافق پارسال 
بین شرکت ملی نفت ایران و شرکت گازپروم روسیه 
است که نشان از حرکت توافق ها به سمت عملیاتی 
شدن دارد، با این توافق سهم تجارت ایران جهش 
می یابد و سبب تغییر موازنه ها بین المللی می شود 
و به بیانی دیگر توافق گازی ایران و روسیه به مثابه 
انقلابــی در عرصه انرژی و صنعتــی منطقه عمل 

خواهد کرد. 
وزیر نفت گفت: توافق بین دو دارنده بزرگ ذخایر 
گازی جهان با در اختیار داشــتن حــدود ۶۰ در 
صد از ذخایر این ســوخت پاک مبتنــی بر منافع 
دوجانبــه و در چارچوب هــای بین المللی انجام 
 شــده اســت و به زودی وارد مرحله قرارداد و اجرا 

خواهد شد.

همزمان با اعلام خبر ممنوعیت فروش طلای دست دوم 
شــایعاتی مبنی بر عدم خرید طلای دست دوم مردم 
توسط طلافروشــی ها موجب نگرانی مردم شده است 
اما نکته اینجاســت که فروش طلای دست دوم توسط 
طلافروشی ها ممنوع شــده نه خرید از مردم. "فروش 
طلای دست دوم ممنوع شد" این تیتر خبری بود که در 
روزهای گذشته بین مردم و طلافروشی ها بارها دست به 
دست شده است؛ طبق اعلام رئیس کمیسیون تخصصی 
طلا و جواهر اتاق اصناف ایران »هیچ واحد صنفی اجازه 

فروش طلای دست دوم ندارد.«
او همچنین از برخورد با طلافروشان متخلف نیز خبر 
داده و گفته بود که »اتحادیه های سراسر کشور می توانند 
با اطلاع رسانی و ارسال اخطاریه لازم به واحدهای صنفی 
تحت پوشش خود و مشخص کردن یک ضرب الاجل 
یک ماهه، نســبت به اعمال ماده ۲۷ و ۲۸ قانون نظام 
صنفی برای پلمب و یا ابطال پروانه کســب واحدهای 
صنفی متخلفی که اقدام به فروش طلای دســت دوم 

بدون استاندارد می کنند، اقدام کنند.«
اما نکته مهم همزمان با انتشار این خبر انتشار شایعاتی 
هست که موجب نگرانی مردم شــده است؛ این تصور 
بین مردم به وجود آمده اســت که دیگــر نمی توانند 
طلاهای خود را به طلافروشی ها بفروشند و عملاً امکان 

سرمایه گذاری طلا با این بخشنامه از بین می رود.
نادر بذرافشان رئیس اتحادیه طلا و جواهر در گفت وگو 
با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم، با تأکید بر اینکه 
مردم به هیچ وجه نباید نگران باشند، گفت: این قانون 

شامل فروش طلای دست دوم توسط طلافروش هاست 
و ممانعتی درباره خرید طلا از مردم توسط طلافروش ها 
به وجود نخواهد آمد. واحدهای صنفی باید بدون کسر 
قیمت و با قیمت روز طلای بدون اجرت، طلاهای مردم 

را بخرند.
او می گوید: در گذشــته مشــکلاتی در فروش طلای 
دســت دوم برای مردم به وجود آمده بود از جمله اینکه 
طلای بدل به اسم طلای واقعی در برخی واحدها به مردم 
فروخته شده بود یا طلای عیار پایین و فاقد کد استاندارد، 
به همین دلیل بارها از وزارت صمت درخواســت کرده 

بودیم فروش طلای دست دوم ممنوع شود.
رئیس اتحادیه طلا می گوید: طی روزهای آینده بناست 
بخشنامه مربوطه به صورت رسمی ابلاغ شود و کد فروش 
طلای دست دوم نیز در سامانه نوین اصناف حذف شود؛ 
بعد از آن واحدهای فروش طلای دســت دوم یک ماه 
فرصت دارند که تغییر رسته بدهند و طلای دست دوم 
را نیز از واحدهای خود جمع آوری و آب کنند. به صورت 
قانونی از طریق اتاق اصناف، وزارت صمت و اتحادیه طلا 
بازرســی های میدانی برای اجرای قانون در این حوزه 

انجام خواهد شد.
بذرافشــان ضمن توصیه به مردم بــرای خرید طلا از 
واحدهای معتبر گفت: بهتر اســت مــردم به صورت 
حضوری و با دریافت فاکتور نسبت به خرید طلا و سکه 
اقدام کنند؛ هنگام خرید از طریق مجازی نیز باید حتماً 
نسبت به جواز کسب و اعتبار آن واحد صنفی مطمئن 

شوند.

آغاز ساخت شهرهای مولد و هوشمند ساحلی 

فروش طلای دست دوم ممنوع استتوافق نامه انتقال گاز روسیه به ایران امضا شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
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الزام بانکها به حمایت از بازار مسکن
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

گر در بازار مسكن یك برنامه ریزی ملی و فراتر از وزارت مسكن نداشته باشیم، هیچ وقت نمی توانیم در 
زمینه مسكن موفق شویم یعنی حاكمیت باید تصمیم بگیرد مسئله مسكن مردم را حل كند و سیاست 
های یك بام و دو هوایی كه هر روز درباره اقدامی جدید سخن گفته می شود، راه حل بازار مسكن نیست 

به خصوص آنكه این سیاست ها عملا در حوزه اجرا وارد نمی شوند.
در راستای قانون جهش تولید، بانك ها مكلف به پرداخت وام شده اند و اگر برخلاف این قانون و وظیفه 

عمل كنند باید جریمه شوند، اما دو سال است كه دولت، بانكی را در این خصوص جریمه نكرده است.
عدم جریمه مالیاتی بانك ها توسط دولت، زمینه ساز وارد شدن خسارت به حوزه ساخت و ساز كشور 
شده است، زیرا كه سرعت ساخت و ساز در كشــور كند شده و سازندگان دیگر انگیزه ای برای تكمیل 
واحد های نهضت ملی مسكن ندارند. اگر طی دو سال گذشــته، دولت جریمه عدم وام دهی بانك ها را 

دریافت می كرد امروز مبلغی حدود ۱۶۰ همت اخذ می شد.
عدم جریمه شدن بانك ها نشان می دهد كه دولت جدیتی به سرعت دادن به ساخت و ساز و اجرای طرح 
نهضت ملی مسكن ندارد و تا زمانی كه این جریمه و قانون اجرا نشود بانك ها تمایلی به وام دهی نخواهند 
داشت و به تكالیفشان قطعاً عمل نخواهند كرد كه البته اخیرا اقداماتی برای همكاری بیشتر بانك ها 

صورت گرفته، اما در بودجه سال ۱۴۰۳ قرار داده نشده است.
دولت سیزدهم در حوزه مسكن اقداماتی را درنظر گرفت كه بی شك تكمیل شان می تواند راهگشا باشد 
و نیاز به اقدامات جدید را از بین ببرد. خوشبختانه در شرایط حال حاضر مقدمات كار فراهم شده است 

و موضوع زمین و آماده سازی آن به خوبی در جریان بررسی و اقدام قرار گرفته است.

رئیــس پیشــین اتحادیــه نمایشــگاه داران و 
فروشندگان خودروی تهران آخرین قیمت انواع 
خودروهای داخلی، مونتاژی و وارداتی در بازار را 

تشریح كرد.
ســعید موتمنــی، رئیــس پیشــین اتحادیه 
نمایشگاه داران و فروشــندگان خودروی تهران 
درباره آخرین وضعیت بازار خودرو توضیح داد: 
در یك ماه گذشته اتفاق چشمگیری را در بازار 
خودرو تجربه نكرده ایم و بــازار به دلیل ضعف 
عرضه همچنان در ركود به سر می برد. در این یك 
ماهه قیمت خودروهای خارجی ۱۰ تا ۱۲ درصد 
كاهش داشته است و ســیر قیمت خودروهای 

داخلی نیز كاهشی بود.
وی افزود: تب انتخابات هم بــه ركود بازار دامن 
زده و مردم را برای معامله محتاط كرده است و 
همه در انتظار تعیین وضعیت ریاست جمهوری 

هستند.
موتمنی اظهار كــرد: خودروهای ثبت نامی چه 
از انواع خارجی باشــند چه داخلــی و مونتاژی 
بر متعادل كردن بازار تاثیرگذار نیســتند چون 
از قیمت خودروهای مشــابه در بازار ۶۰درصد 
تــا ۷۰درصد ارزان تــر هســتند و تقاضایی كه 
برای آنهــا وجــود دارد از نوع كاذب به شــمار 

می آید زیــرا متقاضیــان، این خودروهــا را با 
هدف مصرف ثبت نام نمی كننــد، ضمن اینكه 
تعــداد خودروهایی كــه به این شــكل عرضه 
 می شود نســبت به تقاضایی كه برای آنها وجود 

دارد كم است.
رئیــس پیشــین اتحادیــه نمایشــگاه داران و 
فروشــندگان خودروی تهران خاطرنشان كرد: 
این ضعــف عرضه در بــازار خودرو بــه فاصله 
قیمــت خودروهــای ثبت نامــی و خودروهای 
موجــود در بازار دامــن زده و شــكاف قیمتی 
آنها را افزایش داده اســت. اگــر فاصله قیمت 
خودروهای ثبت نامی با قیمت خــودرو در بازار 
چیزی حدود ۱۰ درصد بود دیگر كسی به قصد 
ســرمایه گذاری ســراغ این خودروها نمی رفت 
 و تنها مصرف كنندگان واقعــی برای خرید آنها 

ثبت نام می كردند.
وی تصریح كرد: دولت محترم واردات ۱۰۰هزار 
خودرو را در ســال ۱۴۰۲ به مــردم وعده داده 
بودند و اگر حتی نصف ایــن تعداد خودرو وارد و 
به بازار عرضه شده بود اكنون بازار متعادل تری 
داشــتیم، در همین حــال گفتنی اســت كه 
 علاوه بر واردات تولید نیز متناســب با نیاز بازار 

صورت نمی گیرد.

تهران-ایرنا- رئیس ســازمان برنامه و بودجه كشــور گفت: رشــد 
درآمدهای پایدار مانند مالیات، گمرک و… از ۴۵ درصد در سال ۹۹ 
به ۶۲ درصد در سال ۱۴۰۳ رســیده است. داوود منظور در نشست 
خبری مشترک با اعضای دولت سیزدهم افزود: دولت سیزدهم در 
طول سه سال گذشته توانســت در بودجه مصوب و اجرای بودجه، 
اتكای خود به منابع پایدار را افزایش دهد كه رصد مودیان مالیاتی و 

درآمدهای گمركی بیانگر این موضوع است.
وی ادامه داد: ســهم مالیات در بودجه در سال ۹۹ حدود ۶۹ درصد 
بود كه در ۱۴۰۳ به ۷۶ درصد افزایش یافت؛ در واقع وصول مالیات 
بیش از تورم بوده است. رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینكه 
بودجه عمرانی در سه سال گذشته رشد حدود چهار برابری داشته 
است، گفت: در سه سال گذشته خاتمه دادن به طرح های نیمه كاره 
به عنوان اولویت جدی دنبال شد و حدود ۱۱۰۰ طرح پروژه عمرانی 

در سال گذشته به بهره برداری رسید.
منظور با بیان اینكه بودجه فرهنگی  امســال ۳۶ همت افزایش پیدا 
كرده است، بیان كرد: بودجه سلامت نیز به طور خاص افزایش قابل 
توجه داشته اســت به طوری كه سال گذشته ۳۲۰ همت تخصیص 
اعتبارات داشتیم؛ همچنین امسال افزایش تعرفه های بخش درمان 
حدود ۳۵ درصد بوده در حالی كه در ســال های گذشته در بهترین 
حالت حدود ۲۵ درصد بوده است. وی با اشاره به كاهش نرخ تورم در 
دولت سیزدهم گفت: نرخ تورم نقطه به نقطه به آستانه ۳۰ درصد و 

كمتر از آن در حال نزدیك شدن است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: قانون رتبه بندی معلمان یكی از 

اقدامات شجاعانه دولت سیزدهم بود كه از سال ۱۴۰۰ شروع شد و 
بالغ بر ۴۵ همت بار مالی اجرایی سالانه این قانون بوده است. منظور 
با بیان اینكه قانون پایانه های فروشگاهی در دولت قبل دو سال بدون 
اقدام رها شده بود، ادامه داد: دولت سیزدهم اجرای این قانون را از ابتدا 
در دستور كار قرار داد و قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده نیز از دیگر 

قوانینی است كه دولت از همان ابتدا قانون را اجرا كرد.
وی گفت: قانون پنج ساله هفتم از دیگر اقدامات دولت سیزدهم است 
كه در دستور كار قرار گرفت؛ رویكرد این قانون حل ناترازی های عمده 
كشور است كه به عنوان ابر چالش های اقتصاد ایران از آن یاد می شود. 
ناترازی در منابع آب، انرژی، صندوق های بازنشستگی و... مواردی 
هســتند كه به طور تحولی با جزئیات و ابتكارات جدید پیش بینی 

شده است كه بتوانیم به سمت رفع ناترازی ها در كشور قدم برداریم.
 منظور در مورد اجرای كالابرگ اعلام كرد: كالابرگ را دولت به صورت 
مرحله به مرحله تصویب و اجرا می كند؛ در ســال جاری مرحله اول 
در فروردین و اردیبهشت اجرا شــد و برای نوبت بعد پیشنهاداتی به 
ستاد اقتصادی دولت ارسال شده و وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعی 
و سازمان برنامه و بودجه به دنبال این هستند كه در مورد زمان بندی 
اجرای مرحله دوم با توجه به تحقق منابع، پیشــنهاد را به ســتاد 
اقتصادی دولت ارائه می كند كه هنوز زمان دقیق مرحله دوم قطعی 

نشده و به محض قطعی شدن، اطلاع رسانی می شود.
معاون رئیس جمهور درباره حساب پیشــرفت و عدالت بیان كرد: 
امسال باید ۳۱ همت از محل بودجه عمومی به این حساب اختصاص 
پیدا كند؛ با توجه به اینكه تحقق منابع دولت در ســه ماه اول سال 

پایین اســت مبلغ ۲۶ هزار میلیارد تومان اوراق مالی را به حســاب 
پیشرفت و عدالت تخصیص دادیم كه قصد داریم با كمك بازار سرمایه 
منابع این اوراق به منابع نقدی تبدیل شــود كه بر اساس آن توزیع 

اعتبارات بین دستگاه های مربوطه انجام خواهد شد.
وی در مورد طلب گندمكاران گفت: خریــد گندم از نیمه فروردین 
شروع شده و به صورت تدریجی انجام می گیرد و دولت هم متناسب با 
خریدی كه انجام می شود كه به تدریج تعهدات خود را انجام می دهد؛ 
دولت تا امروز بالغ بر ۴۰ هزار میلیارد تومان تخصیص داده و با توجه 
به خریدهایی كه در این روزها انجام شــده حدود ۴۰ هزار میلیارد 
تومان دیگر هم میزان خریدی اســت كه انجام گرفته و پرداخت آن 

در حال انجام است.
منظور در مورد همسان ســازی حقوق بازنشستگان، افزود: موضوع 
همسان سازی یا متناسب ســازی در قانون برنامه هفتم مطرح شد 
كه این قانون هم ابلاغ و جزئیات همسان ســازی در آن پیش بینی 
شده است، به طوری كه افراد بازنشســته باید با افراد شاغل متناظر 
خود متناسب سازی شوند و ۹۰ درصد دریافتی افراد شاغل به افراد 

بازنشسته پرداخت شود.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه تصریح كرد: همسان سازی حقوق 
بازنشستگان یك باره انجام نمی شود و این فاصله ای كه بین دریافتی 
فعلی و ۹۰ درصد فرد شــاغل وجود دارد باید طی ۳ ســال برطرف 
شود. بنا شد تا زمانی كه محاســبات انجام و احكام متناسب سازی 
 صادر شــود هر ماه یك میلیون تومان علی الحساب به بازنشستگان 

پرداخت شود.

در پی اعلام اتاق اصناف ایران مبنی بر ممنوعیت 
فروش طلای دست دوم به صورت رسمی از طریق 
واحدهای طلافروشی، رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران ضمن تاكید بر اینكه این اقدام كه در راستای 
جلوگیری از آسیب به چرخه  تولید صنعت طلا، 
تصویب شده است، اعلام كرد كه واحدهایی كه در 
حوزه  فروش طلای دستِ دوم دارای مجوز بوده و 
فعالیت می كردند، رسته  فعالیت خود را در سامانه 

نوین اصناف تغییر دهند.
به گزارش ایســنا، چنــد روز گذشــته، رئیس 
كمیســیون تخصصی طلا و جواهر اتاق اصناف 
ایران، از ممنوعیت فروش طلای دســت دوم به 
صورت رسمی در طلافروشی ها و حذف كد آیسیك 
فروش طلای مستعمل از ســامانه نوین اصناف، 
خبر داد و گفت: به دنبال اهمیت موضوع حمایت 
از تولیدكنندگان و حمایت از مــردم و خریداران 
برای جلوگیری از خرید طلاهای فاقد استاندارد و 
همچنین طرح موضوع ممنوعیت فروش طلای 
دست دوم و مستهلك در این كمیسیون تخصصی 
و پیگیری موضوع از طریق مكاتبات و جلســات 
مستمر با وزارت صمت و اداره استاندارد، درخواست 
كمیسیون تخصصی طلا و جواهر اتاق اصناف ایران 
مبنی بر حذف كد آیسیك فروش طلای مستعمل 
از سامانه نوین اصناف، خوشبختانه این موضوع به 

انجام رسید و بدین ترتیب پس از ابلاغ رسمی این 
 موضوع، دیگر هیچ واحد صنفی اجازه فروش طلای 

دست دوم ندارد.
در این رابطه، نادر بذرافشان-رئیس اتحادیه طلا 
و جواهر تهران اظهار كرد: با توجه به مشــكلاتی 
كه طی سال های اخیر در رابطه با فروش طلاهای 
دست دوم وجود داشت و پیگیری هایی كه از طریق 
اتحادیه طلا و جواهر تهران و همچنین جلســات 
و نامه نگاری هایی كه در رابطه بــا این موضوع با 
ارگان های ذی ربط داشــتیم، در نهایت مسئولان 
ذیربط متقاعد شدند كه چرخه  تولید صنعت طلا، 
دچار آسیب های فراوان شــده و ممكن است در 
آینده به صورت جدی دچار چالش جبران ناپذیر و 
آسیب های اقتصادی، معیشتی و اجتماعی به بخش 

تولیدی این صنعت وارد شود.
وی افزود: پس از بررســی های نهایی و جلســات 
تخصصی، این تصمیم اتخاذ و نهایی شد كه زین پس 
فروش طلای دست دوم در واحدهای طلافروشی 
ممنوع باشد تا چرخه  تولید از رونق نیفتد؛ در بخشی 
از مناطق كشور، واحدها صرفاً اقدام به فروش طلای 
دست دوم می كردند؛ با توجهبه  شعار جهش تولید 
با مشاركت، این موضوع سبب می شد شرایط تولید 
و واحدهایی كه طلای نــو عرضه می كنند، دچار 

آسیب شود.

نایب رییس كانون انجمن های صنفی كامیون داران 
با بیان اینكه دولت به رانندگان بی مهری كرد، گفت: 
حداقل افزایش كرایه حمل بار باید ۴۵ تا ۵۰ درصد 
باشد اما با افزایش ۳۰ درصدی كم انصافی كردند. سید 
جلال موسوی درباره افزایش ۳۰ درصدی كرایه حمل 
بار اظهار داشت: به طور قطع خواسته افزایش 8۰ تا 
۹۰ درصدی برخی از رانندگان مورد قبول نبود اما این 
۳۰ درصد هم كفاف هزینه های رانندگان و بخش بار 
را نمی دهد. می دانیم وقتی كرایه بار افزایش پیدا كند، 
هزینه آن را مصرف كننده نهایی می پردازد و نمی توان 
كرایه ها را به یكباره تا 8۰ درصد افزایش داد اما این 

افزایش ۳۰ درصدی كرایه هم كم انصافی بود.
وی ادامه داد: در حالا حاضر كرایه حمل بار با ۲۲ تن از 
بندرعباس تا تهران حدود ۲۰ میلیون تومان است كه 
اگر افزایش 8۰ درصدی اعمال می شد به این كرایه ۱۶ 
میلیون تومان باید اضافه می شد كه این خواسته هم 
غیر قابل ممكن بود و خواسته كانون هم این عدد نبود 

و با این عدد هم مخالفت كردیم.
نایب رییس كانون انجمن های صنفی كامیون داران 
كشــور با بیان اینكه از بهمن ماه ســال گذشــته 
درخواســت افزایش كرایه حمــل را داده بودیم اما 
اعمال آن از خرداد ماه امســال اجرا شد، گفت: عدد 
معقول برای افزایش كرایه از نظر ما ۴۵ تا ۵۰ درصد 
بود اما موافقت نكردند. معتقدیم قیمت گذاری نباید 

از سوی ستاد تنظیم بازار انجام شود و ۲ سال است كه 
قیمت گذاری از سوی این نهاد مورد بررسی و اعمال 
می شود. هیچ افزایشی برای حق توقف كامیون در نظر 
گرفته نشده است در حالی كه یك كامیون برای انجام 

عملیات تخلیه و بارگیری ساعت ها معطل می ماند.
موسوی افزود: حداقل هزینه برای خرید یك كامیون 
در حال حاضر ۵ میلیارد تومان است، یك راننده چقدر 
باید درآمد داشته باشد تا بتواند اقساط این هزینه ها 
را بپردازد، باید توجه داشــت كه این تنها یك بخش 
از هزینه های یك راننده است. تعمیرات ماهانه یك 
كامیون سر سام آور است بطوریكه در حال حاضر یك 
واشر سرسیلندر یك میلیون و دویست هزار تومان و 
دســتمزد نصب آن بیش از ۲ میلیون تومان است و 
هزینه تعویض روغن ۵ الی ۶.۵ میلیون تومان تمام 
می شود. وی با اشاره به درآمد ماهانه هر راننده كامیون 
اظهار داشــت: حقوق یك راننده كه مالك كامیون 
نیست حدود ۲۵ تا ۲8 میلیون تومان است و مشخص 
نیست همین راننده برای ماه بعدی باری برای حمل با 
كامیون صاحب كار داشته باشد. این در حالی است كه 
همین راننده ممكن است در روز ۲۱ ساعت رانندگی 
كند هر چند كه باید بگویم ممكن است در یك حمل 
بار ۳ روز هم معطلی در بندرعباس داشــته باشد. در 
نهایت همین راننده در ماه به طور متوسط و میانگین 

8 هزار كیلومتر پیمایش دارد.

در هجدهمیــن جلســه 
مســكن  شــورای عالی 
در دولــت ســیزدهم بــا 
افزایش ســقف تسهیلات 
نهضــت ملــی مســكن 

در شــهرها به 8۰۰ میلیون تومان موافقت شــد. 
در هجدهمین جلســه شــورای عالی مسكن به 
ریاست محمد مخبر سرپرست ریاست جمهوری، 
مهــرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی و ســایر 
اعضای دولت با افزایش ســقف تسهیلات نهضت 
 ملی مســكن در شــهرها به 8۰۰ میلیون تومان 

موافقت شد.

متقاضیان نهضــت ملی مســكن می توانند برای 
دریافت تسهیلات این بخش تا سقف 8۰۰ میلیون 
تومان تسهیلات دریافت كنند كه این سقف بعد از 
تصویب هیئت  عالی بانك مركــزی و ابلاغ قابلیت 
اجرایی خواهد یافت. پیش از این سقف تسهیلات 
نهضت ملی مسكن در شهرها ۵۵۰ میلیون تومان 

تعیین شده بود.

مهمترین سیاســتگذاری ها و اقدامات وزارت راه 
و شهرســازی برای ســاماندهی و افزایش عرضه 
در بازار مســكن و زمیــن طی دولت ســیزدهم 
حاكی اســت كه هم اكنون بیــش از ۲ میلیون و 
۶۳۰ هزار واحد مســكونی نهضت ملی مســكن 
 در قالــب هــای مختلــف در سراســر كشــور 

در حال اجراست.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، معاونت مسكن 
و ساختمان در گزارشی مهمترین سیاستگذاری ها 
و اقدامات وزارتخانه را برای ســاماندهی و افزایش 
عرضه در بازار مسكن و زمین تشریح كرد. بر اساس 
گزارش ارایه شــده هم اكنون بیــش از ۲ میلیون 
و ۶۳۰ هزار واحد مســكونی نهضت ملی مســكن 

در قالب های مختلف در سراســر كشــور در حال 
اجراست.

اهم اقدامــات وزارت راه و شهرســازی در بخش 
ســاماندهی و افزایــش عرضه در بازار مســكن و 
زمین شامل تامین زمین به مســاحت بالغ بر ۴8 
هزار هكتــار و به ظرفیت حــدود ۲ میلیون واحد 
مســكونی در مناطق شهری كشــور، بسترسازی 
برای احداث ۲۷ شهر ســاحلی در ۴ استان جنوبی 
كشــور با رویكرد ایجاد و توسعه مناطق سكونت– 
معیشتی دریاپایه، اجرای طرح نهضت ملی مسكن 
و شروع عملیات اجرایی بالغ بر ۲.۶۳ میلیون واحد 
مسكونی، نوســازی بافت های فرسوده، نوسازی و 
بهسازی واحدهای مســكونی روستایی، پرداخت 
تسهیلات به بخش خصوصی دارای زمین مسكونی 
 )خودمالكــی( و تكمیــل واحدهــای باقیمانده

 مسكن مهر است.
زمین اجرای نهضت ملی مسكن به مساحت بالغ بر 
۴8 هزار هكتار و به ظرفیت احداث حدود ۲ میلیون 
واحد مسكونی در مناطق شهری كشور تامین شد. 
این اراضی به منظور افزایــش عرضه زمین جهت 
واگذاری به متقاضیان واجد شرایط، از طریق ایجاد 
شهرها و شهرک های جدید، الحاق زمین به شهرها، 

تغییر كاربری اراضی واقع در محدوده شهرها تامین 
شده است.

بسترســازی برای احداث ۲۷ شــهر ساحلی در ۴ 
استان جنوبی كشور با رویكرد ایجاد و توسعه مناطق 
سكونت– معیشتی دریاپایه از دیگر اقدامات انجام 
شده است. این شهرها در مراحل مختلف از تصویب 
طرح جامع و تفصیلی در شــورای عالی معماری و 

شهرسازی تا شروع عملیات اجرایی است.
اجرای طرح نهضت ملی مســكن و شروع عملیات 
اجرائی بالغ بر ۲ میلیون و ۶۳۰ هزار واحد در قالب 
برنامه های مختلف در حال اجراســت. اجرای این 
واحدها در قالب های واگــذاری انفرادی و گروهی 
زمین دولتی به متقاضیان واجد شــرایط شهری و 
روستایی، اجرای پروژه های انبوه سازی در زمین 
های دولتی برای متقاضیان واجد شرایط شهری، 
تامین مسكن ملكی و ســازمانی نیروهای مسلح و 
واگذاری زمین به متقاضیان واجد شــرایط قانون 
جوانی جمعیت، نوسازی بافت های فرسوده، نوسازی 
و بهسازی واحدهای مسكونی روستایی، پرداخت 
تسهیلات به بخش خصوصی دارای زمین مسكونی 
)خودمالكی(، تكمیل واحدهای باقیمانده مسكن 

مهر در سراسر كشور در حال اجراست.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

وام نهضت ملی مسکن ۸۰۰ میلیون تومان می شود

افزایش عرضه در بازار مسکن و زمین

جزییات افزایش ۳۰ درصدی کرایه حمل بارمهلت یک ماهه به طلافروشان دستِ دوم

بودجه عمرانی در دولت سیزدهم ۴ برابر شدکاهش ۱۰ درصدی قیمت خودروهای خارجی 

تاسیس شركت با مسئولیت محدود ره آوا فرابر شرق درتاریخ ۰۴/۰۴/۱۴۰۳ به شماره ثبت ۹۰۱۶۲ به 
شناسه ملی ۱۴۰۱۳۴8۰۹۰۴ ثبت و امضا ذیل دفاترتكمیل گردیده كه خلاصه آن به شرح زیر جهت 
اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :به استناد نامه شماره ۳۹۲۳8/۳۱ مورخ ۳۰/۰۳/۱۴۰۳ 
اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خراســان رضوی انجام امور حمل و نقل بین المللی 
كالا و خدمات مرتبط بموجب مجوز شماره ۳/۷۴/۲۰۵۰88 مورخ ۲۶/۱۱/۱۴۰۲ وزارت راه و ترابری 
- سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای تاسیس گردید. بموجب مجوز شماره ۱۴۰۲۱۷۹۶۷ مورخ 
۲۹/۱۱/۱۴۰۲ انجمن صنفی كارفرمایی شركتهای حمل و نقل بین المللی خراسان رضوی تاسیس 
گردید. مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مركز اصلی : استان خراسان رضوی، شهرستان 
مشهد، بخش مركزی، شهر مشهد، رباط، خیابان ابریشم، كوچه رباط طرق ۳، پلاک ۳۴، طبقه همكف 
كدپستی ۹۱۶۳۹۳۴۹۴۴ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱.۰۰۰.۰۰۰ ریال نقدی 
میزان سهم الشركه هر یك از شركا خانم فاطمه آمادی به شماره ملی ۰۰8۲۷۲۴۳۳۴ دارنده ۱۰۰۰ 
ریال سهم الشركه خانم فاطمه مردان پور فریمانی به شماره ملی ۰۹۳۳۵۷۳۰۴۹ دارنده ۱۰۰۰ ریال 
سهم الشركه خانم فریبا نخعی پور به شماره ملی ۰۹۴۵۳۴۴۷۱۶ دارنده ۹۹8۰۰۰ ریال سهم الشركه 
اعضا هیئت مدیره خانم فاطمه آمادی به شماره ملی ۰۰8۲۷۲۴۳۳۴ به سمت رئیس هیئت مدیره 
به مدت نامحدود خانم فاطمه مردان پور فریمانی به شــماره ملی ۰۹۳۳۵۷۳۰۴۹ به ســمت نایب 
رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود خانم فریبا نخعی پور به شماره ملی ۰۹۴۵۳۴۴۷۱۶ به سمت 
مدیرعامل به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : كلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهدآور شركت از قبیل 
چك، سفته، بروات، قراردادها،عقود اسلامی و اوراق عادی و اداری با امضای مدیرعامل به همراه مهر 
 شركت معتبر خواهد بود. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه كثیر الانتشار كسب و كار جهت

 درج آگهی های شركت تعیین گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری مشهد )17۴252۴(
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فناوری و 
اطلاعات

 ۱۵۰ کیلومتر فیبرنوری در دریا
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: میزان اینترنت ترانزیت شــده از خاک 
کشــورمان ۲.۵ برابر شــد و اجرا و تعمیر فیبر نوری دریایی دارای پاور در دولت 

سیزدهم صورت گرفت.
عیسی زارع پور در ادامه ارائه گزارش عملکرد وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
دولت سیزدهم با انتشار پســتی در صفحه شخصی خود نوشــت: اتصال جزایر 
هندورابی، بوموسی، تنب بزرگ و کوچک به سرزمین مادری از طریق فیبرنوری 
دریایی به منظور ارتقا کیفیت ارتباطات این جزایر و دســتیابی به فناوری اجرا و 
تعمیر فیبر نوری دریایی دارای پاور و انجام قراردادهای بین المللی در این حوزه 

از دستاوردهای این دوره است.
وزیر ارتباطات همچنین افزود: کشورمان موقعیت ویژه ای برای ترانزیت اینترنت 
در منطقه دارد که در گذشته از آن غفلت شده بود. وی گفت: با توسعه تعاملات 
بین المللی و مزیت بخشی به مسیرهای ترانزیتی کشور، میزان اینترنت ترانزیت 
شده از خاک کشورمان ۲.۵ برابر شده و طبق برنامه ان شاءالله تا پایان سال به ۴ 

ترابیت برثانیه خواهد رسید.

تبدیل پسماندهای صنعت فولاد به کنسانتره با کمک 
دانش بنیان ها

با حضور معاون علمی رییس جمهور، کارخانه فرآوری لجن و پودرهای اکسیدی 
فولاد مبارکه در کارخانه فولاد مبارکه به بهره برداری رسید. به گزارش معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، کارخانه فرآوری لجن و 
پودرهای اکســیدی فولاد مبارکه با هدف تولید سالیانه ۲۵ هزار تن کنسانتره از 
بازیابی پسماند با حضور روح الله دهقانی، معاون علمی رییس جمهور افتتاح شد و 
به بهره برداری رسید. یکی از مشکلات اساسی واحدهای ذوب آهن و فولاد، وجود 
آلاینده ها و ریزذره هایی است که به مرور زمان، علاوه بر مشکلات زیست محیطی، 

زمینه ساز بیماری در کارکنان واحدهای صنعتی می شود.
با توجه به ضرورت پاک سازی محیط کاری از آلاینده های زیست محیطی و رفع 
مشکل پسماندهای انباشت شده، مجموعه فولاد مبارکه با همکاری شرکت های 
دانش بنیان موفق شــدند واحد فرآوری لجن و پودرهای اکسیدی را راه اندازی 
کنند که در این کارخانه از روش BOT استفاده شــده است. اجرای این پروژه از 
سال ۱۴۰۰ آغاز و تا سال ۱۴۰۲ به همت شرکت دانش بنیان فولاد اکسیر فدک 
با استفاده از فناوری های نانوکاتالیست، اکسیداسیون پیشرفته و خشک کن های 

آنی ادامه یافت و امروز این پروژه به بار نشسته و افتتاح شد.
کارخانه فرآوری لجن و پودرهای اکسیدی فولاد مبارکه به صورت BOT در زمینی 
به مساحت ۱۰ هزار متر مربع، با اعتبار یک هزار و ۹۰۰ میلیارد ریال و تحت نظارت 
مدیریت توسعه آهن ســازی فولاد مبارکه بهره برداری شد و با بهره برداری از آن 

امکان اشتغال مستقیم ۳۵ نفر فراهم شده است.

معادن مجهز به اینترنت اشیاء »آینده صنعت معدن«
عضو کارگروه اینترنت اشیاء و هوشمندسازی ســتاد توسعه فناوری های اتصال پذیری 
و ارتباطات معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری با تشــریح 
کاربردهای اینترنت اشیاء صنعتی در صنایع و معادن تاکید کرد: چشم انداز ستاد در این 
حوزه این است که بتواند با استفاده از ظرفیت های موجود، کشور را از مزایای فعال شدن 
این فناوری ها بهره مند کند. به گزارش ایسنا، کارگروه »هوشمندسازی و اینترنت اشیاء« 
در اسفند ماه ۱۴۰۲ با مأموریت های اصلی رصد فناوری و شناسایی زیست بوم، شناسایی 
چالش ها و فرصت ها و توســعه فناوری های اولویت دار کشــور در زمینه فناوری های 
هوشمندسازی و اینترنت اشیاء با شرکت چندی از متخصصان و متولیان مربوطه ذیل 

ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات تشکیل شده است. 
در واقع، کارگروه هوشمندســازی و اینترنت اشــیاء به عنوان بازوی تخصصی ستاد از 
ظرفیت های ستاد و معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان جهت فعالسازی زنجیره 
ارزش و زیست بوم در این حوزه استفاده می کند. چشم انداز ستاد در این حوزه این است که 
بتواند با استفاده از ظرفیت های موجود، کشور را از مزایای فعال شدن این فناوری ها بهره مند 
کند. فناوری های هوشمندسازی و اینترت اشیاء در زمینه های مختلفی مانند انرژی، حمل و 
نقل، کشاورزی، شهری، صنایع و کارخانه ها، معادن و سلامت و... کاربرد داشته و می توانند 
برخی از چالش های حوزه های مذکور را برطرف کنند. همچنین، علاوه بر بحث توسعه 
فناوری که هدف اصلی ستاد است، فعالیت کارگروه در کل زنجیره ارزش محل اثر است و 

می تواند به تقویت اقتصاد دانش بنیان در این زمینه نیز کمک کند.
اینترنت اشیاء صنعتی )IIoT( به گسترش و استفاده از اینترنت اشیاء)IoT( در بخش ها و 
برنامه های صنعتی اشاره دارد. اینترنت اشیاء صنعتی شامل کاربردهای صنعتی از جمله 
رباتیک، دستگاه های پزشکی و فرآیندهای تولید نرم افزاری است و یکی از تکنولوژی های 

مهم و پرکاربرد در فرآیندهای اتوماسیون صنعتی و مانیتورینگ صنعتی است.
سعید عبادالهی، عضو کارگروه اینترنت اشیاء و هوشمند سازی ستاد توسعه فناوری های 
اتصال پذیری و ارتباطات با اشاره به نقش مهم"اینترنت اشیاء صنعتی" در رشد صنعت آینده 
اظهار کرد: می توان حوزه عملکرد این فناوری را در حل مشکلات صنایع مختلف مانند سوء 
مدیریت زنجیره تأمین، حفظ حریم خصوصی داده ها، استراتژی ضعیف ابری و کاهش هزینه 
تعبیر کرد. وی ادامه داد: اینترنت اشیاء صنعتی یاIIoT، زیرمجموعه ای از IoT است که به 
عنوان "چهارمین انقلاب صنعتی" نیز از آن یاد می شود و در حوزه های صنعتی مانند صنعت 
تولید، خودروسازی، انرژی، لجستیک، نفت و گاز، کشاورزی، بهداشت و درمان، حمل و نقل، 

معادن، فلزات و برخی بخش های هوانوردی مورد استفاده قرار می گیرد.
عبادالهی، نگهداری و تعمیرات پیش بینانه یا پیشگویانه)PdM( را از کاربردهای اینترنت 
اشیاء صنعتی عنوان و خاطرنشــان کرد: در بازه های زمانی معین تعدادی از پارامترها و 
داده های تجهیزات توسط دستگاه ها و ماشین آلات IIoT اندازه گیری می شود و بر اساس 
این داده ها برای تعمیر یا تعویض قطعات و تجهیزات تصمیم گیری می شود و می توان 
حتی عمر دستگاه را پیش بینی کرد که این امر سبب بهینه سازی و صرفه جویی در هزینه 
می شود که باعث بهره وری خواهد شد. عضو کارگروه اینترنت اشیا و هوشمندسازی افزود: 
بهینه سازی در عملکرد زنجیره تأمین، انرژی و کاهش هدر رفت با نظارت در زمان واقعی 
و پیگیری سطوح موجودی توسط حســگرهای IIoTبه همراه شناسایی فرصت های 
صرفه جویی که منجر به کاهش هزینه و بهبود پایداری می شود، امکان تنظیمات سریع را 
فراهم می کند و بهبود عملیات لجستیک را تسهیل و نظارت و کنترل از راه دور در صنعت 

انعطاف پذیری و بهره وری بالاتر را فراهم می کند.
وی با اشاره به تحقیقات و مطالعات صورت گرفته، گفت: کشورهایی نظیر آلمان، ژاپن و 
چین که پرچمداران خودروسازی و تولید هستند، بیشترین میزان بهره وری از IIoT را در 
این زمینه ها از آن خود کرده اند همچنین کشور چین با درآمد تخمینی ۱۳۵/۵۰ میلیارد 

دلار تا پایان سال ۲۰۲۴، محرک اصلی درآمد در این بازار خواهد بود.
عباداللهی در ادامه، تاکید کرد: با توجه به دارایی های کشور عزیزمان و حوزه های فعالیت 
جدی این سرزمین کهن که همواره غنی از معادن و منابع طبیعی بوده، به اهمیت این 
موضوع پرداخته شده است. عضو کارگروه اینترنت اشــیاء و هوشمند سازی با اشاره به 
مزایایی که اینترنت اشیا به ارمغان می آورد، عنوان کرد: بسیاری از شرکت های استخراج، 
سرمایه گذاری خود را به دنبال اجرای راه حل های مبتنی بر IIoT در سازمان های خود 
افزایش داده اند. بهینه سازی در منابع و معادن طبیعی وابسته به افزایش ایمنی، بهره وری 
و پایداری زیست محیطی در عملیات معدن است که تجهیزات و تمهیدات ذکر شده باعث 
افزایش این موارد و در نتیجه افزایش بهره وری می شود. به گفته او، صنعت نفت و گاز را به 
دلیل نوسان قیمت نفت خام و تشدید مقررات زیست محیطی با بی ثباتی دست و پنجه نرم 
می کند و در نتیجه، به کارگیری اینترنت اشیا صنعتی برای بهبود کارایی عملیاتی و رعایت 

سیاست های سختگیرانه تر، حیاتی است.

اخبار

دبیر ستاد اقتصاد دانش بنیان 
انرژی معاونــت علمی گفت: 
شــرکت های دانــش بنیان 
حوزه انرژی در صورت داشتن 
طرحی با ابعاد اقتصادی بزرگ 
و دارای اهمیت ملی به عنوان طرح پیشران مورد حمایت 
ستاد قرار می گیرند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، دبیر ستاد اقتصاد 
دانش بنیان انرژی به منظور بازدید از محصولات تولیدی 
یک شــرکت دانش بنیان و شناسایی توانمندی شرکت 
در بهبود کارایی بهینه ســازی انرژی دیگ های بخار و 

مشعل ها به استان اصفهان سفر کرد.
شرکت پاکمن در سال ۱۳۵۴ با همکاری پنج تن از فارغ 
التحصیلان رشته مکانیک دانشکده فنی دانشگاه تهران 
با هدف فعالیت در زمینه طراحی، تامین و ساخت پروژه 
های تاسیســاتی آغاز به کار کرد؛ در ابتدا کار خود را در 
زمینه ابنیه و تاسیسات پروژه های مختلف شروع کرد 
و پس از مدتی تصمیم به ســاخت تجهیزات گرمایشی 

مرکزی گرفت.
این شرکت در زمینه تولید تجهیزات گرمایشی مرکزی از 
جمله بویلرهای چگالشی، چیلرها، مشعل های مادولار، 
پیریمیکس و پستمیکس و... فعالیت می کند. همچنین 
فناوری های خاص افزایش میزان راندمان انتقال حرارت، 
شامل اســپیرال کردن لوله های آتشخوار و پانچ کردن 

لوله ها از جمله محصولات فناورانه این شرکت است.
از ویژگی های قابل توجه این شرکت می توان به حداکثر 
میزان راندمان با تولید آلایندگی بســیار کم و ناچیز در 

اثر احتراق از جمله CO خروجی صفر، هوشمندسازی 
سیستم جهت کنترل از راه دور، کم حجم بودن و کاهش 

ایجاد سر و صدا اشاره کرد.
کارخانه های شرکت پاکمن در پنج سایت واقع در استان 
اصفهان، شهرک صنعتی ویلاشــهر اصفهان و شهرک 
صنعتی پرند استان تهران، در مجموع بیش از ۱۰۰ هزار 
متر مربع مفید قابل استفاده، بنا شده است؛ این شرکت 
دانش بنیان با بکارگیری از دانش فنــی و تجربه کاری 
حدود ۸۰۰ نفر پرســنل، تنها دپارتمان پژوهش ثبت 
شده بویلرســازی در ایران است همچنین ثبت بیش از 
۱۰ اختراع رسمی، اعم از بویلرهای چگالشی، مشعلهای 
مادولار و پریمیکس صنعتی، مبدل های حرارتی نوین، 
لوله اســپیرال و... از جمله ابداعات و اختراعات شرکت 

پاکمن است.
از نقاط قوت این گروه مــی  توان به صادرات محصولات 
احتراقی تولیدی به کشــورهای مختلف اشاره کرد که 
تاکنون همکاری هــای گســترده ای در قالب فروش و 
تامین تجهیزات برای کشورهایی نظیر عراق، ازبکستان، 

ترکمنستان، قطر، روسیه و... داشته است.
اکبر زمانیان، دبیر ستاد اقتصاد دانش بنیان انرژی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در 
این بازدید یکی از مســیرهای حمایت ستاد از شرکت 
پاکمن را معرفی این شــرکت در قالب طرح های بازار 
بهینه سازی انرژی و محیط زیست عنوان و اظهار کرد: 
معیار پذیرش طرح های مدنظر در این بررسی ها، شامل 
تعداد و ظرفیت تولیدی دیگ های چگالشی در حالت 
عادی و در حالت جهش تولید، انتخاب محصول معیار 
جهت بیان ظرفیت، مقدار کاهش هزینه  های تمام شده 
محصول با سفارش گذاری در تعداد مشخص مانند ۵۰۰ 
تا هزار عدد، میزان گاز صرفــه جویی در صورت اجرای 

طرح به همراه محاســبه میزان هزینه ها با تعرفه های 
کنونی بخش های مختلف و تعرفــه گاز صادراتی و در 
نهایت میزان دقیق سرمایه گذاریهای ثابت، سرمایه در 

گردش و... است.
وی، بهره گیری از اعتبار مالیاتی به منظور تامین بودجه 
های تحقیقاتی شــرکت را یکی دیگر از حمایت ستاد 
انرژی از شرکت پاکمن برشمرد و عنوان کرد: مقرر شد 
در صورتی که امکان تولید محصولــی با قابلیت رقابت 
کیفی و اقتصادی با نمونه های خارجی وجود دارد و در 
مناقصه های دولتی مسیر تامین خارجی ترجیح داده می 
شود، به ستاد انرژی اعلام شــود تا جلوگیری از واردات 
این نوع محصولات و حمایت هــای لازم در این زمینه 

صورت گیرد.
زمانیان، مســیر دیگر حمایتی ســتاد از شــرکت های 
دانش بنیان را طرح های پیشران خواند و افزود: شرکت های 

دانش بنیان حوزه انرژی در صورت داشتن طرحی با ابعاد 
اقتصادی بزرگ و دارای اهمیت ملــی می توانند آن را به 
عنوان طرح  پیشران به ستاد معرفی و حمایت دریافت کنند. 
برای نمونه شرکت پاکمن می تواند به ستاد اعلام کند که در 
صورت جایگزینی بویلرهای چگالشی تولیدی در سازمان 
های دولتی و صنایع بزرگ چه میزان صرفه جویی در انرژی 
و اقتصاد ملی صورت می گیرد که در صورت سودمند واقع 
بودن، طرح پیشنهادی توســط معاونت به سازمان های 

دولتی معرفی شود.
زمانیان در پایان یکی دیگر از مســیرهای قابل حمایت 
ستاد را موضوع تبصره ۱۸ عنوان و خاطرنشان کرد: در 
صورت پاسخگویی مناسب به موارد مطرح شده و ارائه 
جزئیات تکمیلی، درخواست مربوطه در کارگروه ارزیابی 
ســتاد مورد بررســی قرارخواهد گرفت که امیدواریم 

حمایتهای لازم صورت گیرد.

دبیر ستاد اقتصاد دانش بنیان انرژی معاونت علمی خبر داد:

حمایت از طرح های پیشران شرکت های دانش بنیان 
News kasbokar@gmail.com

بر اساس آخرین اعلام مرکز ثبت دامنه کشوری تاکنون 
یک میلیون و ۶۳۶ هزار ۷۵۶دامنه فعال فارسی به ثبت 
رسیده که در این میان پسوند دات آی آر )ir.( بیشترین 
دامنه  فعال را دارد. نام دامنه بخشی است که گویای نام 
برند یا فعالیت کاربر بوده و آن را به دلخواه خود انتخاب 
می کند. پسوندهای مجاز و معتبر در واقع پسوندهایی 
هستند که توســط کمیته مخصوص تأیید و تصویب 

پسوندها یعنی آیکن )ICANN( تأیید شده باشند.
 ir و com، org  نمونه هــای پســوندهای متــداول
هستند و انتخاب نام دامنه مناسب و ساده بسیار مهم 
بوده و همچنیــن در رتبه بنــدی )Ranking( نتایج 

جست وجوی گوگل نیز تأثیرگذار است.
در واقع دامنه یا دامین همان آدرس اینترنتی اســت 
که شما با آن شــناخته می شوید. این آدرس هر چقدر 
ساده تر و سرراست تر باشد بهتر بوده و کاربران بیشتری 

شما را خواهند یافت. دامنه از دو بخش اصلی تشکیل  
شده است؛ نام دامنه و پســوند دامنه، نام دامنه را شما 
تعیین می کنیــد و در صورتی  که این نام آزاد باشــد 
می توانید آن را در اختیار بگیرید. البته پســوند دامنه 
هم بستگی به نوع کار شما و گاهی به کشوری که در آن 

هستید، بستگی دارد.
در ایــران، پژوهشــگاه دانش های بنیــادی از جمله 
مراکز اصلی برای ثبت دامنه های اینترنتی به شــمار 
می رود و هر کاربری که تمایــل به ثبت دامنه ای برای 
بازگشایی سایت خود داشــته باشد، باید به سایت این 
 مرکز یا یکی از نمایندگان فعال آن در ســطح کشور 

مراجعه کند.
این پژوهشــگاه همچنین آماری دقیق از دامنه های 

ایرانی را به دســت می دهد. مرکز ثبت دامنه کشوری 
ایــران زیرمجموعه پژوهشــگاه دانش هــای بنیادی 
اســت و وظیفه ثبت دامنه هــا در ایــران را برعهده 
دارد. شــاید گســتره  دامنه های ســطح بالایی مانند 
Com، Net، Org و Info کــه در سراســر وب 
وجود دارند و زمینه درخواســت برای ایــن دامنه ها 
در تمامی کشورها باز است، بســیار گسترده باشد که 
برآورد آماری دقیق از آن ها کمی مشــکل شــود، اما 
 مرکز ثبت دامنــه آمار آخرین دامنه های ثبت شــده 

را به دست می دهد.
طبق آخرین آمار موجود در مرکز ثبت دامنه کشوری 
ایــران، از ابتدای ثبت دامنه های فارســی در کشــور 
تاکنون یــک میلیون و ۶۳۶ هــزار و ۷۵۳ دامنه ثبت 

شده اســت و از بین پســوندهای ثبت شــده  فارسی، 
پســوند ir با یک میلیون و ۶۲۸ هــزار و  ۵۲۶ دامنه  
فعال در صدر قرار دارد. در واقع بیش ترین سهم متعلق 
به همین پســوند اســت؛ به طوری کــه از میان دیگر 
 پســوندهای فارســی، هر کدام کمتر از ۵۰۰۰ دامنه 

را ثبت کرده اند.
دامنه هایی که بیشــتر از ۱۰۰۰ مورد ثبت شده دارند، 
co.ir با ۴۳۱۴ مورد، دامنه ایران با ۱۴۷۲ مورد و دامنه 
ac.ir با ۱۰۸۵ دامنه فعال هستند. هم چنین دامنه های 
دیگری وجود دارند که کمتر از ۱۰۰۰ مورد به نام آن ها 
org. با ۷۲۳ مورد، دامنه id.ir ثبت شده است. دامنه
 ir  با ۲۳۲ مورد، دامنه sch.ir  بــا ۲۰۸ مورد و دامنه 
gov.ir بــا ۱۶۸ مورد نیز در رتبه های بعدی لیســت 
 قرار دارند. کمترین دامنه ثبت شده نیز متعلق به دامنه 

net.ir با ۲۵ دامنه فعال است.  

واتس اپ امسال به پشتیبانی از ۳۵ مدل تلفن هوشمند 
مجهز به سیســتم های عامــل اندرویــد، iOS و نرم 
افزارهای دیگر پایان می دهد. به گزارش ایسنا، واتس اپ 
یکی از محبوب ترین اپلیکیشن های پیام رسان جهان 
است. شرکت متا )شرکت مادر واتس اپ(، مداوم در حال 
بهبود این پیام رسان و افزودن ویژگی های جدید برای 
گسترش قابلیت های آن است. این اپلیکیشن، سازگاری 
گسترده با تعداد زیادی از تلفن های هوشمند مجهز به 
سیستم عامل اندروید، iOS و حتی سیستم های عامل 
دیگر دارد. اگرچه شــرکت متا تمایل دارد سازگاری 
واتس اپ در دســتگاه های متعدد را بــه مدت هر چه 
طولانی تر فراهم کند اما پایــان راه برای بعضی از این 

دستگاه ها غیرقابل اجتناب است.
طبق گزارش کانال تکِ، واتس اپ در ۳۵ مدل گوشی 
که نسخه های قدیمی تر سیستم های عامل گوگل و اپل 

را دارند دیگر به روزرســانی دریافت نخواهد کرد. این 
فهرست شامل مدل های ساخت سامسونگ، موتورولا، 

هواوی، سونی، ال جی و همچنین اپل است.
بعضی از مدل های این فهرســت، قدیمی هستند اما 
به دلیل عدم امکان ارتقا، بعضــی از کاربران همچنان 
از طریق این دستگاه ها از واتس اپ استفاده می کنند. 
در حال حاضــر، واتس اپ تنها توصیــه می کند از این 
اپلیکیشن در دســتگاه های مجهز به نسخه اندروید ۵ 

به بالا یا آیفون با نسخه iOS ۱۲  به بالا استفاده شود.
این دستگاه ها شامل گلکسی ایس پلاس، گلکسی کور، 
گلکسی اکسپرس۲، گلکسی گرند، گلکسی نوت ۳ ان 
۹۰۰۵ ال تی ئی، گلکسی نوت ۳ نئو ال تی ئی پلاس، 
گلکسی اس ۱۹۵۰۰، گلکسی اس تری مینی وی ئی، 

 ،I۹۱۹۰ گلکسی اس فور اکتیو، گلکسی اس فور مینی
گلکســی اس فور مینی I۹۱۹۲ دوئوس، گلکسی اس 
فور مینی I۹۱۹۵، گلکسی اس فور زوم، موتورولا جی، 
موتورولا ایکس، آیفون ۵، آیفون ۵ سی، آیفون ۶، آیفون 

۶ اس پلاس، آیفون ۶ اس، آیفون اس ئی هستند.
همچنین مدل های شامل اســند پی ۶ اس، اسند جی 
۵۲۵، هواوی ســی ۱۹۹، هواوی جــی ایکس ۱ اس، 
هواوی Y۶۲۵، لنوو ۴۶۶۰۰، لنــوو ای ۸۵۸ تی، لنوو 
پی ۷۰، لنوو اس ۸۹۰، ایکســپریا زد وان و ایکس پریا 
ئی تری سونی و مدل های ال جی شامل اپتیموس فور 
ایکس اچ دی پی ۸۰۰، اپتیموس جی، اپتیموس جی 
پرو و اپتیموس ال ۷، دستگاه هایی هستند که واتس اپ 

در آنها دیگر به روز نمی شود.

بعضی از این دستگاه ها، هفت سال یا بیشتر از عمر آنها 
می گذرد اما بعضی از کاربران اســتدلال می کنند که 
آیفون ۶ اس پلاس پس از گذشت این همه سال، هنوز 
قابل استفاده اســت اما واتس اپ تصمیم گرفته است 
توجه خود را به دستگاه های دیگر با سخت افزار جدیدتر 
و نرم افزار به روز، معطوف کند. دســتگاه های دیگری 
که پشتیبانی از واتس اپ را در ســال ۲۰۲۴ از دست 
می دهند شامل سونی ایکسپریا ام، لنوو ای ۸۲۰، فائه 
اف وان، تی اچ ال دبلیو ۸، آرکاس ۵۳ پلاتینیوم،   ویکو 
سینک فایو، ویکو دارک نایت، زد تی ئی وی ۹۵۶، زد 
تی ئی یو می ایکس ۲، زد تی ئی گرند اس فلکس و زد 
تی ئی گرند ممو هستند. بر اساس گزارش گیز چاینا، 
اگر همچنان از واتس اپ در یکی از دســتگاه های فوق 
استفاده می کنید، شاید زمان آن رسیده باشد که به فکر 

ارتقاء به گوشی جدیدتری باشید.

مدیرعامل یکی از شرکت های دانش بنیان گفت: موضوعی 
که باید مورد توجه دولــت آینده قرار گیــرد بحث ایجاد 
زیرساخت ها و ابزارهای مالی توسعه شرکت های دانش بنیان 
است، عموما زیرساخت های مالی و بانک ها برای فضاهای 
تجاری و عمرانی ایجاد شــده اند و خدمات آنها متناسب با 
نیازهای شــرکت های دانش بنیان نیست و چیدمان بانک 
های عموما بر اساس ظرفیت صنایع بزرگ و بارزگانی شکل 
گرفته و نه شرکت های دانش بنیان. دکتر محمدعلی محبی 
در گفت وگو با ایسنا، ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: در 
حوزه دانش بنیان ها و زیست بوم فناوری در ۱۰ سال گذشته 
توقیقات جدی داشته ایم، از مهمترین دستاوردهایی که در 
این سالها به دست آمده فرهنگ سازی شدن کلمه "دانش 
بنیان" بوده است و مردم و مدیران جامعه به فهم مشترکی از 
کلمه دانش بنیان رسیده اند و این ذخیره فرهنگی است که 

بتوان فعالیت جدی انجام داد.
وی ادامه داد: در ســال ۷۸ وقتی می خواستیم فعالیتی که 
امروزه دانش بنیان نامیده می شود را توضیح دهیم باید یکربع 
تا ۲۰ دقیقه اول جلسه فعالیت های مان را توصیف می کردیم، 
در حالی که امروز با  عبارت "فعالیت در حوزه دانش بنیان" 
به راحتی می توانیم مفاهیم را منتقل کنیم. در حوزه دانش 
بنیان، ظرفیت قانون جهش تولید دانش بنیان که مصوب 
مجلس یازدهم هم هست و ظرفیت بسیار بالایی در توسعه 
زیست بوم فناوری دارد و در اواخر دوره معاون علمی سابق 
به دنبال فعال کردن این ظرفیت بودند که تغییرات، سرعت 

استفاده از این ظرفیت را کم کرد. وی با بیان اینکه توسعه 
قانون دانش بنیان با کندی پیش می رود و بیشتر خود شرکتها 
کار را پیش می برند، خاطرنشــان کرد: قانون جهش تولید 
دانش بنیان، بسیار مترقی است و در بسیاری کشورها این 
قانون و یا بندهای آن وجود ندارد و بنابراین ضرورت استفاده 
از این ظرفیت قانونی شکل گرفته در دولت چهاردهم بسیار 
محسوس است. به گفته این فناور، یکی از مهمترین ابزارهایی 
که دولت آینده می تواند به شکل گیری و توسعه شرکت های 
دانش بنیان کمک کند، باز کردن ظرفیت های داخلی کشور 
است به دومعنی یکی بومی سازی خریدهای صنایع به ویژه 
صنایع دولتی و خصولتی اســت و اگر صنایع در خریدهای 
خود به ظرفیت های داخلی و شرکت های دانش بنیان اعتماد 
کنند؛ این موضوع علاوه بر اینکه به تقویت  و گسترش شرکت 
های دانش بنیان کمک میکند، از خروج ارز از کشــور نیز 
جلوگیری می کند. عموما شرکتهای ما نشان داده اند لیاقت 

این اعتماد را دارند .
وی ادامه داد: موضوع مهم دیگر اینکه آموزشهای دانشگاهی 
ما با آنچه در کف صنعت در حال رخ دادن است، فاصله زیادی 
دارد و دسترســی آزاد فارغ التحصیلان دانشگاه ها به این 
موضوعات و اطلاع از نیازهای صنعت و فرصت های موجود در 
صنعت، با توجه به اینکه آنها در سنی قرار دارند که بیشترین 

انگیزه به این حوزه های استارتاپی در آنها وجود دارد.
مدیرعامل شرکت دانش بنیان افزود:  موضوع دیگر دسترسی 
به اطلاعات عمومی مانند اطلاعاتی مانند حفاری چاه ها که 

در سایر کشورها آزاد است و در کشور از دسترس استارتاپ ها 
دور نگه داشته شده، اگر این ظرفیت های اطلاعات در اختیار 
استارتاپ ها و محققان قرار گیرد اســتارتاپ ها می توانند 
منشأ خیر باشند و ظرفیت های مغفول زیادی را آزاد کنند. 
کما اینکه با دیتاهایی که از یکی این چاه ها به دست آوردیم 
توانستیم به آب های زیرزمینی یک منطقه دسترسی پیدا 
کنیم و این سبب خیر شد. اگر این دیتاها در اختیار محققان 
قرار گیرد، با کمک متخصصان می توان ارزش افزوده زیادی 
می توان روی آن خلق کرد. وی ادامه داد: موضوع دیگر که باید 
مورد توجه دولت آینده قرار گیرد بحث ایجاد زیرساخت ها و 
ابزارهای مالی توسعه شرکت های دانش بنیان است، عموما 
زیرساخت های مالی و بانک ها برای فضاهای تجاری و عمرانی 
ایجاد شده اند و خدمات آنها متناسب با نیازهای شرکت های 
دانش بنیان نیســت و چیدمان بانک های عموما بر اساس 
ظرفیت صنایع بزرگ و بارزگانی شکل گرفته و نه شرکت 
های دانش بنیان. وی افزود: حوزه دانش بنیان چون ادبیات 
متفاوتی دارد و زیرساخت های نمایشگاهی آن و باشگاه های 
کسب و کار که رویدادهای متناسب با زیست بوم فناوری و 
شرکت های دانش بنیان در آنها شکل بگیرد، این نمایشگاه ها 
لزوما شبیه آنچه در نمایشگاه های صنعتی داریم، نیست.
همین موضوع در حوزه های مالی نیز  صدق می کند. در نتیجه 
زیرســاخت های موجود در صنایع متناسب با شرکت های 

دانش بنیان و زیست بوم استارتاپی شکل نگرفته است.
وی با اشاره به توســعه ظرفیت صادرات دانش بنیان تاکید 

کرد: باید به این نکته توجه کرد کــه صادرات محصولات 
دانش بنیان مشــابه محصولات عمومی نیســت و در این 
حوزه نیازمند توجه ویژه اســت. در این راستا در ۱۰ سال 
گذشــته اقداماتی برای شکل گیری شرکت های تخصصی 
انجام گرفت و اکنون نیازمند ادامه این مسیر در دولت جدید 
و شــکل گیری شــرکت های تخصصی در زمینه صادرات 
محصولات دانش بنیان هستیم. به گفته وی، اگر از طرح های 
کشوری با محوریت هسته های دانش بنیان حمایت کنیم، 
ظرفیت بسیار عالی برای جهش تولید و مشارکت مردم اینجاد 
کرده ایم و از ترکیب ظرفیت های مردمی در سراسر کشور با 
هسته های دانش بنیان اســتفاده می کنیم. به عنوان مثال 
در طرح هزار روستا، هزار استخر که بحث پرورش میگوی 
متراکم در اســتخرهای روســتایی در آن مطرح بود،مقرر 
شده بود با ســرمایه گذاری محدود در هر روستا عملیات 
اجرایی و نظارتی کاملا بر عهده مردم روستا بوده و بحث های 
تکنولوژیک، دانشی، زمان بندی ها و رژیم های غذایی و هر 
آنچه  نیاز به پیگیری و نظارت فنی داشت، به صورت متمرکز 

توسط هسته دانش بنیان در مراکز استان انجام شود. 
این طرح در حوزه های مختلف در حــوزه پرورش ماهی، 
صنایع دستی و موضوعات مختلف سرزمینی که احتیاج به 
ظرفیت های باز در روستاها و شهرستان ها دارد، اما امکان 
اینکه اینقدر رسوب فناوری داشته باشیم که بتوانیم در یک 
شهرستان یا یک روستا بتواند هزینه ها ی طرح های اینچنینی 

را تامین کند و از این ظرفیت ها استفاده کند، نداریم.

تعداد دامنه های فارسی افزایش یافت

خداحافظی واتس اپ با بیش از ۳۵ گوشی قدیمی

توجه دولت آینده به ایجاد زیرساخت ها و ابزارهای مالی توسعه شرکت های دانش بنیان
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کشاورزي

مواد غذايي تقلبي در بازار زياد شــده 
است. از آب معدني و عسل و زعفران 
گرفته تا سوسيس و كالباس. در همه 
اين مواد، ردپاي تقلب ديده مي شود. 
تقلبي كه هم قيمــت و هم كيفيت را 
پايين آورده است. بررسي هاي ســازمان غذا و دارو حكايت از 

افزايش مواد خوراكي تقلبي در بازار دارد. 
خوراكي هايي كه مشــتري زياد دارند. حالا سودجويان از هر 
شيوه اي براي فروش بيشتر اســتفاده مي كنند. يا در عسل، 
شــيره قند مي ريزند يا سوســيس و كالباس شان، خميرمرغ 
دارد، آب معدني شان تقلبي است، زعفرانشان زعفران نيست 
و... سال هاست كه رسانه هاي كشــور با حجم بالايي از اخبار 
و گزارش هايي مواجه هســتند كه هركدام از آنان در صورت 
صحت مي توانــد تبعات متعــددي براي امنيت و ســامت 
غذايي كشور داشته باشــد. يك روز در كشور عنوان مي شود 
برنج  هندي وارداتي، آلوده و سرطان زاســت. بعد از آن بحث 
وجود سم خاصي در برنج هاي ايراني مطرح مي شود يا اينكه 
آبياري ســبزي هاي كشت شــده در مزارع جنوبي تهران با 
فاضاب و آب هاي آلوده اســت و در كنار اين موارد، آلودگي 
بالاي سوسيس و كالباس، مســموميت گوشت هاي وارداتي 
از هند، شيرخشك هاي چيني و آلوده، تقلبي بودن 99درصد 
آبليمو هاي موجود در بازار و اســتفاده از روغن پالم در شير و 
ماست مصرفي مردم و...  وزارت بهداشت نيز براي چندمين بار 
اقدام به معرفي كالاهاي آسيب رسان به سامت بدون معرفي 
متقلبان كرد. چند روز پيش مديركل آزمايشگاه هاي مرجع 
كنترل غذا و دارو از رتبه بندي آب هاي آشاميدني و بطري شده 
و وجود عسل و زعفران تقلبي در بازار خبر داد و درباره صدور 
مجوز خمير مرغ نيز گفت: از نظر وزارت بهداشت استفاده از 
خميرمرغ ممنوع است اما سازمان دامپزشكي بدون توجه به 

اين ممنوعيت مجوز خمير مرغ صادر مي كند. 

   كام تلخ عسل ايراني
در حالي كه شــرايط جوي و حمايت كمرنگ از زنبورداران، 
عرصه را بر توليد عسل ايران تنگ كرده است، گروهي سودجو 
با توليد عسل تقلبي، عاوه بر آنكه به حيثيت نام عسل ايراني 
در دنيا لطمــه وارد مي كنند، بازار داخلي را نيز با مشــكات 
فراوان مواجه مي ســازند. به گفته عفت رئيســي، مديرعامل 

اتحاديه سراسري زنبورداران كشــور افزايش قيمت نهاده ها 
و هزينه توليد، قيمت بالاي تمام شده عسل مرغوب و قدرت 
خريد پايين مردم براي تهيه اين نوع و در نهايت عدم مديريت 
در بازار عســل و نظارت ضعيف ســازمان غذا و دارو بر ورود 
كالاهاي نامرغوب و تقلبي زمينه ساز گسترش توزيع و فروش 
عسل هاي تقلبي در بازار شده است.  عفت رئيسي وجود عسل 
تقلبي، صنعتي و دست ســاز در بازار را عاملــي براي كاهش 
قيمت عسل مي داند و به »كسب وكار« مي گويد: متاسفانه به 
دليل ضعف سيســتم نظارتي، عسل هاي دست ساز به راحتي 
وارد بازار شــده و باعث صدمه زيادي به اين صنف مي شوند. 
وي با هشدار بر وجود اين مشكل، تاكيد مي كند: براي مبارزه 
با ورود عســل هاي دست ســاز به بازار بايد بخشي از سيستم 
نظارتي به تشكل ها واگذار شــود. وی درباره افزايش توليد و 
توزيع عسل هاي نامرغوب و تقلبي در بازار گفت: بحث توليد 
عسل هاي تقلبي از زماني آغاز شد كه هزينه تمام شده توليد 
عســل مرغوب بالا و عما صرفه اقتصادي توليد عسل براي 
توليدكنندگان از بين رفت. اين زنبوردار در ادامه با يادآوري 
اينكه به دنبال افزايش قيمت نهاده ها و هزينه تمام شده توليد 
عسل، بســياري از توليدكنندگان دچار ورشكستگي شدند، 
می گويد: به همين علت، توليد و عرضه عســل مرغوب ايراني 
كاهش يافت و در نهايت تعادل بين عرضه و تقاضا از بين رفت و 
زمينه براي ورود عسل هاي نامرغوب و تقلبي به بازار مهيا شد. 

   بدنامي زعفران ايران با گسترش تقلب
زعفران ايران كه بيــش از 90 درصد نياز بــازار جهان را تامين 
مي كند، امروزه با مشــكاتي مواجه است كه مي تواند به راحتي 
اين جايگاه را متزلزل كند و آن تقلب در تهيه اين محصول است 
كه همزمان با افزايش قيمت آن، از ســوي برخي سودجويان در 
بازارهاي داخلي و خارجي رواج يافته است. علي احتشام، عضو 
شوراي ملي زعفران در گفت وگو با »كسب وكار« با بيان اين مطلب 
كه گلبرگ هاي گلرنگ، گلبرگ گل هميشــه بهار، ريشه هاي 
گوشت خشك شده راسته، اسپري عســل و آب يا گليسيرين، 
اســتفاده از قند آئورت، كاله هاي ذرت، ريشه هاي گندم و جو، 
پرز هاي انار، زعفران هاي زينتي و تفاله هاي مجدد خود زعفران 
راه هاي عرضه زعفران تقلبي اســت، مي گويد: بيشترين تقلب 
مربوط به زعفران در كشور امارات انجام مي شود.  اين زعفرانكار 
خراساني در ادامه با اشاره به اينكه نسبت به كشور امارات در ايران 

تقلب كمتري در زعفران صورت مي گيرد، مي افزايد: تقلب هايي 
كه در كشورمان درباره زعفران صورت مي گيرد، باعث بدنام شدن 

زعفران ايران در بازارهاي جهاني مي شود. 

   افزايش قيمت؛ دليل ايجاد تقلب
 اين عضو شوراي ملي زعفران، با تاكيد بر اينكه افزايش توليد زعفران، 

كاهش قيمت اين محصول را به دنبال دارد، مي گويد: متاسفانه افزايش 
قيمت زعفران باعث ايجاد تقلب در اين محصول شده است بنابراين 
بايد با ديد بلندمدت براي بازار زعفران برنامه ريزي كنيم تا در سطح 

كان و از نظر اجتماعي منافع كل مخاطبان اين بازار حفظ شود.
 علي احتشــام با بيان اينكه اكنون 98 درصد زعفران  كشور در 
استان خراسان رضوي و جنوبي و 2 درصد در ديگر نقاط كشور 

توليد مي شــود، كمبود نقدينگي، بالابــودن هزينه  بازاريابي، 
معرفي برنــد واحدهاي تخصصي صادراتي زعفران در ســطح 
بازارهاي جهانــي، بي ثباتي قيمت ها در بــازار داخلي، ضعف 
ســاماندهي و مديريت بر بازار زعفران و وجــود فعاليت هاي 
غيرتخصصي و كنترل نشده و تقلب زعفران در بازارهاي جهاني 

را از مهم ترين مشكات صنعت زعفران ايران عنوان مي كند. 

»كسبوكار«ازتقلبوسيعدرساختوتوليدعسلوزعفرانگزارشميدهد

حقيقت تلخ عسل، سرنوشت سياه زعفران

براســاس مصوبه دولت، كارخانه هاي 
صنايع لبني موظف بودنــد از اول تير 
9۳ شــير خام تحويل درب كارخانه را 
با قيمت ۱۴۴0تومان خريداري كنند 
اما آنها زير بار اين مصوبه نرفته اند و به 
همين دليل و با گذشــت حدود پنج ماه از اين موضوع، وزارت 
جهادكشاورزي تصميم گرفته است شير مازاد بر مصرف واحدهاي 
صنايع لبني را با قيمت تضميني خريداري كند. درحالي كه خريد 
تضميني شــير خام از اوايل هفته جاري آغاز شده، صنايع لبني 
نسبت به اين امر معترض هستند و تاكيد دارند اگر دولت با اجراي 
اين طرح مي خواهد به عنوان ابزار فشار براي بالا بردن قيمت خريد 
شير خام از سوي كارخانه ها اســتفاده كند، مسلما جز شكست 

نتيجه ديگري نخواهد داشت. 
از ابتداي تير ماه كه موضوع افزايش قيمت شير خام در دستور كار 
دولت قرار گرفت و به تصويب رسيد، تاكنون هيچ تصميم قطعي 
در اين باره گرفته نشده چراكه صنايع لبني به دليل نبود كشش 
در بازار اعام كردند نهايتا اين محصول را كيلويي ۱250 تومان 
مي توانند از دامداران بخرند بنابراين با توجه به اينكه صنايع لبني 
مصوبه دولت را درباره نرخ خريد شير خام رعايت نكردند، رئيس 
سازمان تعاون روســتايي تصميم گرفت براساس قانون، خريد 
تضميني شيرخام را به قيمت مصوب )كيلويي ۱۴۴0 تومان( آغاز 

كند تا دامداران زيان نكنند. 
در همين زمينه سيد احمد مقدسي، رئيس هيات مديره كانون 
انجمن هاي صنفي گاوداران كشور نيز چندي پيش به مهر، گفته 
است: ما از اول آذر شيرخام را به هيچ كارخانه اي به قيمتي كمتر 
از ۱۴۴0 تومان نخواهيم فروخت و در صورت امتناع آنها از اين امر، 
شير توليدي خود را به دولت مي فروشيم. اين درحالي است كه 
محمدرضا اسماعيلي، مديرعامل اتحاديه سراسري فرآورده هاي 
لبني با تاكيد بر اينكه همه تاش صنايع لبني در اين جهت است 
كه قيمت اين محصولات براي مصرف كننــده افزايش نيابد به 
ايسنا، گفته است: ۷0 درصد قيمت تمام شده توليد محصولات 
لبني وابسته به شيرخام است، اگر قيمت اين كالا افزايش يابد و 
دولت نخواهد يارانه اي بپردازد يا بايد درب كارخانه ها را بست يا 

اينكه قيمت فرآورده ها را براي مصرف كنندگان بالا برد. 

   طرح كارشناسي نشده است
محمد فربد، عضــو انجمن صنفي صنايع لبني با اشــاره به اين 
موضوع كه اجراي طرح خريد تضميني شــير از ســوي دولت، 
كارشناسي شده نيست و اين كار جز شكست براي تصميم گيران 
ارمغاني در بر نخواهد داشت، بر اين موضوع تاكيد دارد كه شير 
كالاي فسادپذيري است و بايد تبديل شــود اما اگر بخواهد به 
محصولي لبني تبديل شود كارخانه ها نمي توانند آن را گران تر 
از قيمت كنوني بفروشند كه در اين صورت قادر به افزايش نرخ 
خريد شير خام هم نيستند. اين عضو انجمن صنفي صنايع لبني 
با تاكيد بر اين موضوع كه از ســوي ديگر ظرفيت كنوني تبديل 
شير به شيرخشك در كشور محدود است، ادامه مي دهد: بنابراين 
نمي توان خريد تضميني شير را به عنوان تبديل به شير خشك 

انجام داد.  فربد معتقد است كه دولت به جاي تحمل خسارت و 
زيان براي اجراي خريد تضميني شير، يارانه غيرنقدي به دامداران 
بدهد و از آنجا كه بيش از ۷0 درصد قيمت شير را علوفه تشكيل 
مي دهد، بهترين يارانه غير نقدي بــراي دامداران همان علوفه 
ارزان قيمت است، پس بهتر است به جاي خريد تضميني شير 
و پرداخت خسارت، علوفه ارزان قيمت در اختيار دامداران قرار 
گيرد. به گفته اين دامدار اگر دولت از طرح خريد تضميني شير 
مي خواهد به عنوان ابزار فشــار براي بالا بردن قيمت خريد شير 
خام از سوي كارخانه ها استفاده كند مسلما اين طرح با شكست 

مواجه خواهد شد. 

   يارانه بدهيد
محمدمهدي توكلي، عضو كميسيون كشاورزي مجلس نيز با بيان 
اينكه بايد سياست مشخصي در تعيين قيمت كالاها و محصولات 
مصرفي مردم اتخاذ شود، به »كســب و كار« مي گويد: ما براي 
قيمت گذاري محصولات و كالاهاي مصرفي بايد يا اقتصاد بازار 
را و يا اقتصاد دستوري را انتخاب كنيم چراكه مقدور نيست، يك 
بخش از برنامه را با اقتصاد دستوري و قسمت ديگر را با اقتصاد بازار 

تعريف كنيم. 
نماينده مردم اليگودرز در مجلس شوراي اسامي، با تاكيد بر اينكه 
بايد تخصيص يارانه به توليدكننده و مصرف كننده در دستور كار 

دولت قرار گيرد، بر اين موضوع تاكيد مي كند: شــير با سامت 
انسان ها گره خورده و بايد ارزان در اختيار مصرف كنندگان قرار 
گيرد، از اين رو لازم است دولت در تخصيص يارانه به آن اقدام كند.

 اين نماينده مــردم در مجلس نهــم معتقد اســت زماني كه 
تمامــي هزينه هاي توليد شــير از جملــه علوفه، مــواد اوليه 
پتروشيمي ها، حمل و نقل و دســتمزد نيروي انساني افزايش 
يافتــه، نمي توان انتظــار ثبات قيمــت محصــولات لبني را 
داشــت. وي با بيان اينكه افزايش قيمت محصــولات لبني به 
تبع افزايــش هزينه هاي جــاري توليــد آن رخ مي دهد، ادامه 
مي دهد: دولت به راحتي  مي تواند با تخصيــص يارانه از بخش 

 اعتبارات حوزه سامت، از افزايش قيمت شير و محصولات لبني 
جلوگيري كند. 

اين نماينده مردم در مجلس نهم، با بيان اينكه تا زماني كه قيمت ها 
در بازار واقعي نشود افزايش نرخ ها طبيعي است، تاكيد مي كند: ما 
معتقد هستيم كه موضوع شير و امثال چنين محصولاتي دو وجه 
دارد، يك وجه توليد كننده و يك وجه مصرف كننده كه بايد هر دو 
مورد حمايت دولت قرار گيرند. عضو كميسيون كشاورزي، آب و 
منابع طبيعي مجلس شوراي اسامي، معتقد است: نبايد هزينه 
پايين آوردن نرخ كالاي مصرفي مــردم را از جيب توليدكننده 

تامين كنيم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

تدبير دولت براي بازار شير
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سبکزندگي

سيگار پشت سيگار، لعنت به 
اين خود آزار! شاعر مي گويد. 
سيگاري كه خود سيگاري ها 
انــگار مي دانند بد اســت و 
اما بازهــم مي بينيد كه لاي 
انگشتانشان تاب مي خورد و دود مي پراكند. وقتي 
مي پرسيد: چرا ترك نمي كني؟ سر تكان مي دهد: 
مي خواهم اما نمي توانم. چسب نيكوتين، آدامس 
ترك ســيگار و حتي الكترواســموك خريده ام 
ولي فايده ندارد. با انگشــتش به شــقيقه اش 
مي كوبد، اينجا ايراد دارد، اينجا وابســته شده! 
اين روزها سيگار معضلي شده است. سيگاري ها 
 كمر همت بــه تــرك آن بســته اند و در اين 
ميان بازار تبليغات براي خريد محصولات ترك 
سيگار داغ است. »ســيگار الكترونيكي« از آن 
دســته محصولاتي اســت كه به دليل تبليغات 
قوي در سراسر دنيا توانسته بازار خوبي به دست  
آورد. آخرين بررســي هاي وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــكي نشان مي دهد حدود 
12 ميليون نفر در كشــور سيگار مي كشند و اين 
در حالي است كه سالانه 30 هزار ميليارد تومان 
صرف بيماري و مرگ ناشــي از سيگار مي شود. 
بر اساس اين بررسي ها؛ ســالانه 11 هزار نفر در 
 كشور بر اثر اســتعمال دخانيات جان خود را از 

دست مي دهند.
  طي دو سال اخير هشت هزار ميليارد تومان براي 
درمان سرطان در كشور هزينه شده است و اين 
در حالي است كه ترك ســيگار كار بسيار مهم و 
با ارزشي است، زيرا اگر تنها 30 درصد از مرگ و 
مير هاي سرطان ناشي از استعمال دخانيات باشد، 
به راحتي مي توان آمار مرگ و مير ناشي از سرطان 
را كاهش داد. براي ترك سيگار اين روزها دوباره 

تبليغات الكترواسموك صدر اخبار شده است. به 
هر داروخانه اي سرمي زنيد، تبليغات اين محصول 
ديده مي شود و علاوه بر آن شبكه هاي ماهواره اي 
و سايت ها هم در اين زمينه فعال هستند اما اين 
محصول استاندارد نيســت و فاكتورهاي تاييد 
وزارت بهداشــت جهاني را ندارد. دانشمندان 
ژاپني روز پنج شنبه، ششــم آذر گفتند كه مواد 
سرطانزاي سيگار الكترونيكي تا 10 برابر بيشتر از 
سيگار معمولي است. اين خبر ضربه بزرگ ديگري 
است به اعتبار اين محصول جديد كه ادعا مي شد 
از ســيگار معمولي زيان كمتري دارد. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه از توكيو، سيگار الكترونيكي 
كه در سراســر دنيا و به ويژه در ميان جوانان با 
استقبال خوبی روبه رو شده، با بخار مايعات معطر 
كار مي كند. بخار حاوي نيكوتين مانند ســيگار 
معمولي استنشاق مي شود اما دودي ندارد. يكي از 
مقامات وزارت بهداشت ژاپن به خبرگزاري فرانسه 
مي گويد: پژوهشــگران در بخار انواع مختلف 
سيگار الكترونيكي مواد سرطانزا مانند فرمالدئيد 
و استاليدهيد پيدا كرده اند. مقام ياد شده افزود 
اين تحقيقات كه به سفارش وزارت بهداشت ژاپن 
انجام شده، نشان مي دهد كه فرمالدئيد موجود در 
بخار سيگار الكترونيكي بيشتر از سيگار معمولي 

است. 

  سيگار ترك سيگار، كذب است
اگر سري به تبليغات اين محصول بزنيد با مدل هاي 
مختلف آن روبه رو مي شــويد. »الكترواسموك 
جديد ego قطره اي كه نيــازي به تعويض فيلتر 
ندارد«، »دستگاه ترك ســيگار الكترواسموك 
با يک ســال گارانتــي تعويــض تضميني«، 
»الكترواسموك اصل مشــكي 2013 طرحدار« 

اين مدل ها از 16هزار تومان آغاز مي شــود و تا 
220 هزار تومان هم قيمــت دارد. اين محصول 
به راحتي در دسترس اســت و انگار نه انگار كه 
به تازگي دانشــمندان راجع به ســرطانزا بودن 
آن هشدار داده اند. در همين زمينه دكتر اسلام 
پناه، پزشک و مشــاور تلفني مركز ترك سيگار 
بيمارستان مسيح دانشــوري به »كسب و كار« 
مي گويد: »مهم ترين عارضه محصول ترك سيگار 
اين است كه عادت سيگار به دست گرفتن از فرد 
جدا نمي شــود. اگر فرد با الكترواسموك سيگار 
را هم ترك كند، بعــد از مدتي چون آن عادت از 
بين نرفته است، باز به سمت سيگار بازمي گردد 
و اصلا از لحاظ علمي اين محصول تاييد نشــده 
است.« اين متخصص دليل حجم بالاي توزيع اين 
محصول در بازار داخلي را چنين شرح مي دهد: 
»متاســفانه هر محصولي كه از كشورهاي ديگر 
برگشت مي خورد و فاقد استاندارد است در بازار 
يافت مي شود و بايد اراده اي قوي تصميم بگيرد تا 
جلوي اين امر گرفته شود تا مشخص شود عده اي 
به بهانه سود اقتصادي اين محصول، با جان مردم 

بازي مي كنند!«

 ريه ناسالم با سيگار ترك سيگار
دكتر حميد سهراب پور، فوق تخصص بيماري هاي 
ريوي نيز درباره اين محصــول و عوارض آن به 
»كسب و كار« مي گويد: »سيگارهاي الكترونيكي 
كه در تبليغــات تجــاري از آنها بــه عنوان 
الكترواسموك نام برده مي شود، نه تنها در ترك 
سيگار به افراد ســيگاري كمكي نمي كند، بلكه 
اســتفاده از آنها موجب بروز مشكلات ريوي و 
گاهي سرطان در فرد مي شود. وقتي اين محصول 
خودش داراي مواد شيميايي است و حتي نيكوتين 

در آن وجود دارد، چگونــه مي تواند منجر به 
ترك سيگار بشود؟! اين روزها مطالعات علمي 
انجام شده در اين زمينه در كشورهاي مختلف 
نيز گوياي اين مساله اســت و نشان مي دهد كه 
اين وسيله نه تنها نمي تواند كمک زيادي به ترك 
سيگار كند بلكه مي تواند بيماري هاي مختلفي نيز 
براي افراد ايجاد كند اما متاسفانه اين روزها براي 

كسب ســود اقتصادي تنها گزينه اي 
كه مــورد توجه قــرار نمي گيرد 
سلامت مردم است. اين محصول 

داراي قيمت هاي مختلفي است، 
بســته بندي  جذابی دارد ولي 
از ســلامت يا ترك سيگار در 
آن خبري نيست. نيكوتين يا 

موادي كه در اين وسيله از آنها 
استفاده مي شــود، از آنجايي 

كه ارتباط مســتقيمی با 
ريه ها دارد، ســبب بروز 
برونشيت مزمن و التهاب 
ريه ها مي شود. بر اثر اين 
التهابات و فعل و انفعالاتي 

كه در ريه ها رخ مي دهد، مواد 
ســمي به نام راديكال هاي آزاد در 

ريه ها به وجود مي آيد و در نهايت 
مي تواند به سرطان ريه منجر 

شود.«

»كسبوكار«درگفتوگوباكارشناسان،مضرات»الكترواسموك«رابررسيميكند

سيگارتركسيگار،تركسيــــگارنميكند!

مربیانبدونبیمهباحقوقپایین

مهدكودكهایخاكستـریشهر
خانواده ها كودكانشــان را بــراي آموزش مهارت هــاي زندگي و آينــده اي بهتر به 
مهدكودك ها مي فرســتند امــا وقتي پاي درد و دلشــان مي نشــيني از بدخلقي و 
پرخاشگري كودكانشان بعد از ورود به آنجا شكايت دارند. كودكاني كه پدرومادر شاغل 
دارند و از سه ماهگي با محيط مهد آشنا مي شوند نيمي از اوقات زندگي و كودكي شان 
را در مهدكودك ها مي گذرانند. درصد بسيار زيادي از مربياني كه در اين مهدكودك ها 
به آموزش كودكان مي پردازند هيچ گونه مهارتي در اين زمينه ندارند و اغلب مدرك 
رشته تحصيلي آنها ربطي به شغلشــان ندارد. دوران كودكي تاثيرگذارترين دوران 
زندگي انسان است كه متاسفانه قرباني بي توجهي ها و ســهل انگاري هاي مديراني 
مي شود كه حساسيت آن را به بازي مي گيرند.  نشسته روي لبه سيماني باغچه اي كه 
درخت هاي خشك شده اش را گل هاي پارچه اي بي رنگ و رو چسبانده اند. صورتش را 
ميان كف دست هايش گرفته و آرنجش را به زانوهايش چسبانده و به دوردست ها نگاه 
مي كند. دوردست هايش همكلاسي هايي هستند كه در استخري پر از توپ هاي رنگي 
بالا و پايين مي پرند. گاهي سر همديگر را به زير توپ ها فشار مي دهند و گاهي دور از 
چشم مربي سعي دارند توپ را در جيب هايشان بگذارند و در كلاس به همديگر پرتاب 
كنند و فرياد مربي را بشنوند. مربي اجازه بازي كردن با بچه ها را به او نمي دهد. هراز 
گاهي چشم به چشم مي شوند و اخم هاي معلم را كه مي بيند دلش براي فرو رفتن در 
استخر توپ بيشتر غنج مي رود. لاله گوش تا زير فكش قرمز شده و دست هاي سردش 

را بر گوش داغ شده اش مي كشد و به سمت استخر توپ مي دود. 

  خانه هاي كلنگي و كلاس هاي تاريک 
لبخند اغراق آميز و رنگ پريده حاجي فيروز هايي كه انگار سال ها پيش با رنگ پلاستيك 
روي ديوار كشيده اند، همراه تكه هاي آجر بيرون زده از ميان صورتشان ترس را به جانت 
مي اندازند. كف سيماني كلاس ها را انگار بارها و بارها با رنگ قرمز پوشانده اند و دوباره 
رنگ ها تكه تكه شده است. كلاس ها تاريك است و پنجره هاي كوچكش را مرغابي هاي 
شوميزي گرفته اند. در اين خانه دوطبقه 8 اتاق تبديل به كلاس شده اند، يك اتاق به 
نام اتاق بازي است كه با موكت فرش شده و بطري هاي پر از الكلي كه خزندگاني را در 
آن گذاشته اند نشان از استفاده فضاي آزمايشگاهي دارد. دو نفر خدمه ميانسال مدرسه 
مي دوند تا هرچه زودتر غذاي بچه ها را در آشپزخانه فراهم كنند. بوي پيازداغ خوراك 

لوبيا تمام فضاي سالن و كلاس ها را پر كرده است. 

 حقوق 300 هزار توماني بدون بيمه
 مربي يكي از كلاس هــا مي گويد: براي ثبت نام هر كدام از بچه ها شــهريه اي معادل 
400هزار تومان گرفته مي شود اما به گفته مدير مدرسه تمام شهريه صرف هزينه غذا و 
چيزهاي ديگر مي شود. ما مجبوريم اول مهر هر سال خودمان براي تزئين كلاس هايمان 
ايده بدهيم. تنها چيزي كه در اختيارمان مي گذارند مقداري كاغذ رنگي و چســب و 
شوميز است. گاهي شوهرم در درست كردن اين تزئينات كمك مي كند اما اين داستاني 
است كه هر سال دهه فجر هم تكرار مي شود. دريافتي ماهانه من در هر ماه 300 هزار 
تومان بدون بيمه است. در دانشگاه حسابداري خوانده ام و متاسفانه هزينه هاي زندگي 
زياد است و همسرم به تنهايي نمي تواند از پس آنها بربيايد و مجبورم كمك خرجش 
باشم. دختر مدير مهد به تازگي از همسرش جدا شــده و مدير او را به عنوان ناظم در 
كودكستان استخدام كرده است و 4 نفر از 8 مربي از اعضاي فاميل و آشنايان او هستند. 
متاسفانه مربيان هيچ مهارتي براي اداره كلاس و مديريت كودكان ندارند. گاهي دور 
ميزش حلقه زده اند و هر كدام چيزي مي خواهند. يكي براي بيرون رفتن اجازه مي گيرد، 
ديگري مي خواهد خميربازي كند، دو نفر از بچه ها هم در گوشه اي از كلاس به جان هم 
افتاده اند. مربي كلافه شده و فرياد مي زند تا بچه ها را آرام كند اما اين آرامش لحظه اي 

بعد دوباره به همهمه تبديل مي شود. 

 مربي هايي كه در كودكان توليد ترس مي كنند
دكتر هراير دانليان؛ روانشــناس كودك درباره فضاي چنين مهدكودك هايي به 
»كسب وكار« مي گويد: هنوز در كشــورهاي غربي هم ضرورت وجود مهدكودك 
براي كودكان اثبات نشــده اســت. كودكان در چنين ســني نياز بــه ارتباطات 
بازي گونه دارند. حالت هايي مانند اندوه، خشــونت، شــادي، محبت، اميدواري 
و امثال آن در دوره مهدكودك و دبستان شــكل مي گيرد. گروهي از مربيان كه 
باعث ايجاد مشــكلات عاطفي در كودكان مي شوند، كســاني هستند كه منشأ 
ترس را در كودكان به وجود مي آورند. اين منشــأ ترس را مي توان با تنبيه بدني 
يا لفظي و حتي طرز نگاه در كــودكان ايجاد كرد. به همين دليــل اين انتظار از 
سازمان هاي مســئول از جمله سازمان بهزيســتي و همچنين آموزش و پرورش 

 مي رود كه نســبت به آموزش مربيان پيــش از ورود آنان بــه كار اقدامات لازم 
را انجام دهند. 

 صلاحيت وضعيت رواني مربيان مهد كودك
به گزارش ايسنا، چندي پيش آرزو ذكايي؛ مديركل دفتر امور كودكان و مهدهاي 
كودك  سازمان بهزيستي كشور از اجراي طرح »پرونده سلامت رواني و اجتماعي 
براي مربيان و مديران مهدهاي كودك« از ســال آينده در سراســر كشــور خبر 
داد و گفت: در حال حاضــر در گزينش مربيان و مديران مهدهــا، دريافت گواهي 
سلامت روان و جسم آنها بسيار مهم است و آن گواهي در پرونده مهدهاي كودك  
وجود دارد. در اين طرح مربيان و مديران در طول ســال دو بــار مورد ارزيابي هاي 

 رواني و اجتماعي قــرار می گيرند تا مطمئن شــويم اين افراد از ســلامت كامل 
برخوردارند.  در آغاز سال تحصيلي 93 سازمان بهزيستي آيين نامه اي را براي نحوه 
فعاليت مهدهاي كودك در كل كشــور اعلام كرد. در اين بخشنامه ريز هزينه هاي 
دريافتي از خانواده ها به همراه خدمات مهدها ارائه شده است. اما چند درصد از مهدها 
اين بخشنامه را رعايت مي كنند؟ چند درصد والدين از وجود چنين قوانيني آگاهي 
دارند؟  سال هاي سال است كه ادارات و سازمان هاي مختلف هر كدام مهدكودكي را 
براي نگهداري از فرزندان كودكانشان راه اندازي مي كنند و مديريت آن را به كساني 
مي سپارند كه هيچ گونه تجربه اي از آموزش و پرورش كودكان ندارند. اين داستان هر 
سال همچنان تكرار مي شود و همراه با آن تعداد كودكاني كه با ترس به كودكي شان 

خيره مي شوند، بيشتر مي شود. 
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اصناف

مبحث سرقفلي به عنوان بزرگ ترين 
معضل جامعه اصناف زمينه بسياري 
از مشكلات را براي كسبه ايجاد كرده 
است و صنوف خواستار اصلاح قوانين 
آن هســتند. مقوله اي كه تابع توافق 
طرفين اســت و به گفته فعالان صنفي در ايــن ميان مالك 
تنها به منافع شخصي خود مي انديشــد و به عنوان مثال در 
حالي به خواســته صنوف مبني بر صدور يــا تغيير كاربري 
رضايت مي دهند، كه مبالغ ســليقه اي كه اعــلام مي كنند 
را به آن پرداخت كننــد. تقريبا همه فقهــا و مجتهداني كه 
در زمينه ســرقفلي بحــث كرده اند،  وجود چنيــن حقي را 
 براي مالك تاييد كرده اند اما كمتر كســي به مبنا و علت آن

 اشاره كرده است. 

سرقفلي، عامل بازدارنده براي صدور پروانه كسب 
و تغيير كاربري

رئيــس اتحاديــه تابلوســازان تهــران بــا اعــلام اينكــه 
ســرقفلي يكــي از معضــلات جامعــه اصنــاف به شــمار 
مــي رود، اظهــار داشــت: مبحث ســرقفلي مشــكلاتي را 
 در راســتاي صــدور پروانه كســب بــراي صنــوف ايجاد 

كرده است. 
مهران اشــرفي در گفت وگو با »كســب وكار« افــزود: مالك 
اجازه اخذ پروانه كســب را بــه واحد صنفــي نمي دهد و در 
قبال رضايــت براي صدور پروانه كســب، خواهــان مبالغي 
ميليوني اســت كــه ايــن موضــوع با توجــه به شــرايط 
 ركودي كــه در بــازار اكثر صنوف حاكم اســت، خواســته 

نابه جايي است. 
وي بــا بيــان اينكــه مبحث ســرقفلي بــر پايه و اســاس 
سستي اســتوار شــده اســت، تصريح كرد: از طرفي برخي 
از مالكان پيش از انقلاب اســلامي كشــور را ترك كرده اند 
و به طور مثــال اگر تابلو ســازي بخواهد براي صــدور مجوز 
كســب يا تغيير رســته اقــدام كند، بــا توجه بــه قوانين 
 اتحاديــه نمي توانــد ايــن مجــوز را بــراي واحــد صنفي 

صادر كند. 
اشــرفي تاكيد كرد: اتاق اصنــاف بايد در قوانيــن بازنگري 
كنــد و شــرايطي فراهــم شــود تا صــدور پروانه كســب 

و قانونمنــد شــدن واحد هــاي صنفــي كــه خواســتار 
 قانونمنــد شــدن فعاليتشــان هســتند، هرچــه زودتــر

 انجام شود. 

تضمين ســلامت فعالان صنوف با اصلاح برخي 
قوانين

رئيس اتحاديه تعويض روغني هــاي تبريز گفت: واقعيت اين 
است كه سرقفلي، يك نوع خريد و فروش است، كسي چيزي 
را مي فروشــد و ديگری حق تملك آن را ندارد و طرف ديگر 
چيزي را مي خرد و قاعدتا بايد حق تملك مطلق در كليه منافع 
آن را دارا باشــد، ولي به دليل عدم نظارت مديريت شده، يك 
طرف معامله )فروشــنده( مي تواند مطالبي گنگ، نامفهوم و 
سراپا ابهام كه اساسا موضوع خريد و فروش را منتفي مي كند 

به خريدار تحميل كند. 
حبيــب ژيــان آذر با اعــلام اينكه ايــن رويه در شــان يك 
جامعــه خدامحــور، عدالت محــور و ايمان محور نيســت، 
اظهار داشــت: آيا شايســته اســت كه كاســب آبرومند و 
شرافتمندي بعد از ســال ها زحمت خداپســندانه در زمان 
پيري با شــرايط نابــه هنجار فــروش يا اجــاره دادن مغازه 
خود مواجه شــده و اســاس زندگي خــود و خانــواده اش 
را در معــرض نابودي ببينــد؟ اين چه عقلانيــت و عدالتي 
 اســت كه جامعه اصناف را اين چنين گرفتــار ناملايمات و

 ناهنجاري مي كند؟
وي تصريح كرد: مديريت اجتماعي به معناي اين اســت كه 
دستگاه حاكم، كليه عوامل دخيل در فعل و انفعالاتي كه منجر 
به توسعه يا عدم توســعه يك جامعه مي شود را برنامه ريزي و 
مديريت كند.  رئيس اتحاديه تعويض روغني هاي تبريز گفت: 
مثال روشن، تعيين ســاعت كار قانوني براي استخدام يا عقد 
قرارداد كار مابين كارگر و كارفرما، به لحاظ صيانت از سلامت 
نيروي كار به عنوان اصلي ترين عامل توســعه و پيشرفت يك 
جامعه اســت. اگر نيروي كار ناســالم و مريض باشد سيستم 
توليد و توزيع در جامعه به مخاطره مي افتد، درحالی كه يكي 
از دغدغه هاي اصلي مديريت جامعه حفظ ســلامتي نيروي 
 كار اســت. در مباحث اقتصادي و اجتماعي همه امور به هم 

مربوط است. 
 ژيان آذر با بيان اينكه ســلامت رواني به سلامت اقتصادي و 

سلامت اجتماعي به كار و توليد مرتبط هستند، عنوان كرد: در 
بخش بازار و توزيع نيز كه اساس يك اقتصاد آزاد و پوياست، 
سلامت رواني و جســمي نيروي كار عامل اصلي شكل گيري 
يك سيستم سالم اســت و حتما بايد مديريت جامعه در اين 
عرصه ورود كرده و عوامل شكل دهنده اين سلامتي را به حال 
خود واگذار نكند. وي اذعان داشــت: بنابراين وقتي مي بينيم 
موضوع سرقفلي روابط اقتصادي و اجتماعي شبكه توزيع كشور 
را تهديد مي كند به جا و شايسته اســت كه در اين خصوص 

بازنگري و اصلاح امور انجام پذيرد. 

سوءاستفاده از مقوله اي كه قانون جامعي ندارد
مجتبي يوسفي فعال صنف ســوپرماركت گفت: نبود قانوني 
جامع درباره سرقفلي باعث شده تا صنوف همواره از مشاوران 
حقوقي مشــاوره بگيرند و به شــخصه دربــاره اين مبحث 

مشكلاتي برايم به وجود آمده است. 
وي ادامه داد: خواستم مغازه اي كه حق سرقفلي آن در اختيار 
من بــود را با اجازه مالــك اجاره دهم. مالك مغازه شــخص 
كهنســالي بود كه تمام امور را به يك آقا ســپرده بود و هيچ 
دخالتي در كارها نداشت. كار به جايي رسيد كه اين آقا عنوان 

كرد كه مغازه را مي توانــي اجاره دهي و مالــك نبايد از اين 
موضوع با خبر شود و مبلغي را به من پرداخت كني. 

اين فعال صنفي افزود: اين شــخص خواسته خود را در حالي 
مطرح كرد كه طبق قانون مالك بايد از اجاره محل با خبر باشد 

و در سند هم قيد شود. 
اين آقا از نشــان دادن وكالت نامه به ما هم خودداري كرد و 
گفته هاي وي شــفاهي بود. مجتبي يوســفي گفت: در حال 
حاضر هم هيچ اقدامي انجام نداده ام و به دنبال مشاوره حقوقي 

هستم. 

»کسبوکار«ضرورتبازنگريدرقوانينسرقفليرابررسيميکند

سرقفلي؛ تهديدي براي روابط بين شبکه توزيع

بيــش از 350 هزار فقره بازرســي از 
واحدهاي صنفي سراسر كشور در آبان 
ماه سال جاري توسط بازرسان واحد 
بازرســي و نظارت اتاق هــاي اصناف 
سراسر كشور انجام شــد. به گزارش 
»كسب و كار« بر اســاس آمار و اطلاعات اعلام شده از سوي 
مديريت بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران، در آبان ماه سال 
جاري از بخش هاي خرده فروشــي، عمده فروشي، خدماتي، 
توليدي، انبارها و ســردخانه ها، 357 هــزار و يكصد و چهل و 
چهار فقره بازرســي از واحدهاي صنفي سراسر كشور صورت 
گرفته است.  طبق اين گزارش، از اين تعداد 18 هزار و يكصد و 
هشتاد و پنج مورد منجر به تشكيل پرونده شد كه ارزش ريالي 
اين پرونده ها بيست و شش ميليارد و ششصد و شانزده ميليون 
و سيصد و سيزده هزار و ششــصد و سي و شش ريال است كه 
براي رسيدگي به تعزيرات حكومتي، سازمان ها و ادارات ذيربط 

ارسال شده است. 

متجاوز از 12 هزار فقره شــكايت، قابل پيگيري 
تشخيص داده شد

بر اســاس اين گزارش، بعد از بررســي هاي معموله و ارزيابي 
كارشناسان دوازده هزار و نهصد و بيست و شش فقره شكايت 
قابل پيگيري تشخيص داده شد و از كل شكايات قابل پيگيري 
18 درصد منجــر به رضايت شــاكي، 28 درصد متخلف، 41 
درصد غير متخلف و 13 درصد دردست بررسي است. طي اين 
دوره از مجموع سيزده هزار و ششــصد و پنجاه فقره شكايت 
توسط واحدهاي بازرســي و نظارت اصناف كشور 60 درصد 
در بخــش كالا و 40 درصــد در بخش خدمات اســت كه از 
مجموع شــكايات دريافتي 21 درصد به صورت حضوري، 61 
 درصد تلفني و 18 درصد به صورت كتبي دريافت و رسيدگي 
شده است.  گزارش هاي رسيده حاكي اســت كه در آبان ماه سال 
جاري، قيمت ميــوه و مركبات، صيفي جات، حبوبــات، مواد لبني، 
 گوشت قرمز، پودر شوينده و لاستيك خودرو با افزايش چند درصدي 
رو به رو بود.  همچنين بيشــترين تخلفات صــورت گرفته در آبان 

ماه ســال جاري، در حوزه كالا و خدمــات مربوط به نــان، ميوه و 
مركبات، صيفي جات، گوشــت مرغ، موادلبني، حبوبات، گوشــت 

قرمز و در بخش خدمات، مربوط به مشــاوران املاك و آرايشگران 
بود.  طبق اين گزارش، بيشــترين عناوين تخلف مربــوط به درج 

نكردن قيمت با هفــت هزار و چهارصــد و نــود و دو فقره تخلف، 
گرانفروشــي با پنج هزار و ششصد و نود و ســه مورد تخلف و صادر 

 نكــردن صورتحســاب با يك هــزار و نهصــد و نود و شــش فقره 
تخلف بود. 

بيشاز350هزارفقرهبازرسيازواحدهايصنفيکشورانجامشد

عدم درج قيمت در صدر تخلفات صنفي

رئيس اتحاديــه كفش ماشــيني و پلاســتيكي بــر لــزوم ورود برندهاي 
شناسنامه دار در كشــور تاكيد كرد و گفت: برندهاي شناسنامه دار در حوزه 
كفش بايد وارد شــوند تا بــا ارائه خدمــات پس از فروش و بحث مشــتري 
 مــداري، محصــولات بي كيفيت و تقلبــي از محصــولات واقعــي تمييز 

داده شوند.
 ناصر حاج هاشــمي افــزود: به دليــل ورود اجنــاس بي كيفيــت چيني، 
تشــخيص محصولات باكيفيت بســيار دشــوار بوده و به همين خاطر بايد 
محصولات و برندهاي شناســنامه دار وارد شوند و اجناســي را اجازه فروش 
دهند كه كنترل شــده و عــوارض گمركــي پرداخت كرده انــد. وي افزود: 

برندهاي شناســنامه دار بايــد از طريق درســت و صحيح با اخــذ عوارض 
 گمركي و كنترل شــده وارد كشــور شــوند و اجناســي را اجــازه فروش

 بدهنــد كه از مبادي رســمي وارد كشــور شــده باشــند و افــراد نتوانند 
سيســتم را دور بزنند. به گفته حاج هاشــمي نظارت وكنتــرل محصولات 
وارداتــي در حــد كافي نيســت و به عبارتي ســر مــردم كلاه مــي رود و 
 شــعور مردم را در نظــر نمي گيرنــد در حالي كــه مردم جنــس مرغوب 

را تشخيص مي دهند.
 به گــزارش ميــزان، وي افــزود: دلالان با دور زدن، مردم را ســر كيســه 
 مي كنند. از طرفي وقتي قيمت محصولات توليــد داخل به دليل هزينه هاي 

 ســر ســام آور گران تمــام شــود، بســتر ورود كالاي قاچاق بــه راحتي 
فراهم مي شــود.  حاج هاشــمي با بيــان اينكه برندهاي معــروف كفش در 
ايران شــناخته شــده اند، افزود: برندهاي بنام، مانند پومــا، آديداس، جي 
اوك، نايــك و اكــو نمايندگي هــاي بــه نام هســتند كه بــا خدمات پس 
 از فــروش مشــتري را نســبت بــه محصــول خــود مطمئــن مي كنند. 
به گفتــه حــاج هاشــمي بــا ورود برندهــاي شناســنامه دار بــا كمك 
اتحاديه هــا مي تــوان تشــخيص داد كــه چــه كفشــي تقلبــي و چــه 
 كفشــي اصل اســت و ايــن نمايندگي ها و شــركت هــا پاســخگو بوده و 

مسئول هستند. 

لزوم ورود برندهاي مشهور كفش به كشور
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

صد البته كه سخت است رهبري فوق العاده را به طور دقيق تعريف كرد و آن 
را فهميد. حتما رهبراني فوق العاده را در طول دوران شغلي خود ديده ايد، 
اما اگر از آنها راز موفقيت شان را بپرسيد، سخت است براي تان توضيح 
دهند كه چه كرده اند تا به رهبري موفق بدل شــده اند. رهبر فوق العاده 
يك شخصيت كاملا پوياست و مجموعه اي از مهارت هاي منحصربه فرد 

را گرد هم آورده است. 
در اين نوشته، به 8 ويژگي شخصيتي خيلي مهم اشاره خواهيم كرد كه 
رهبران استثنايي هر روز براي پيشبرد اهداف مجموعه خود به آنها تكيه 

مي كنند. 

۱. شجاعت
شجاعت نخســتين فضيلت اســت و تحقق تمام فضيلت هاي ديگر را 

امكان پذير مي كند.
قبل از اينكه كسي از دستورات رهبرش پيروي كند، صبر مي كند تا ببيند 
آيا رهبرش آن شجاعت لازم را دارد يا خير. افراد به شجاعت رهبرشان 
نياز دارند؛ رهبري مي خواهند كه بتواند تصميمات مهم و حياتي بگيرد 
و در همه حال صلاح گروه را در نظر داشته باشد. آنها به كسي نياز دارند 
كه وقتي اوضاع ناگوار شد، ميدان نبرد را ترك نكند و پشت آنها باشد. اگر 
چنين رهبري داشته باشند، احتمال اينكه از خود شجاعت نشان دهند 

خيلي بيشتر است. 
مديران شجاع، مشقت ها را با آغوش باز مي پذيرند و به آنها همچون آزموني 
نگاه مي كنند كه بايد سربلند از آنها بيرون آيند. دقيقا مثل آهنگري كه 
بر آهن سرخ چكش مي زند، مشقت و شرايط سخت، اين مديران شجاع 
را ورزيده و جسور مي كند و باعث مي شود به راهبرد فعلي خود بيشتر 

پايبند باشند. 
رهبري كه شجاعت لازم را نداشته باشد، دنباله رو خواهد بود؛ دنباله روي 
ايمن ترين مسير ممكن كه كمترين مشقت را به همراه خواهد داشت. 
چنين رهبري، به جاي اينكه به سمت جلو رهبري كند، روي آنچه در 
گذشته به دست آورده است ريسك نمي كند و همان مسير قبلي را ادامه 

مي دهد. 

۲. ارتباط موثر
جوزف پريستلي می گويد: »هرچقدر كه ابزار ارتباطي ما پيچيده بوده 

و جزئيات بيشتري داشته باشد، كمتر از طريق اين ابزار ارتباط برقرار 
خواهيم كرد.«

در واقع كار حقيقي يك رهبر ارتباط برقرار كردن اســت. اين 
ارتباطات، عنصر بنيادي رســيدن به اهداف روزانه مديران 

موفق است. تا زماني كه 
به خوبي با ديگران 
ارتبــاط برقــرار 
نكنيد، به همين 
راحتي هــا رهبر 

موفقي نخواهيد شد. 
اشــخاصي كه به خوبي با ديگران ارتباط برقــرار مي كنند، الهام بخش 
هستند. اين افراد ارتباطي حقيقي، احساسي و شخصي با طرف مقابل 
 خود برقرار مي كنند؛ اصلا هم مهم نيســت كه فاصله مكاني بين اين 
دو چقدر باشد. چنين افرادي، رابطه خود با طرف مقابل را براساس دركي 
كه از وي دارند، برپا مي كنند و اين توانايي را دارند كه مستقيما به سراغ 

خواسته هاي او بروند. 

۳. سخاوتمندي
جان ماكسول می گويد: »رهبر موفق بيشــتر خود را سرزنش مي كند و 

اعتبارش را بيشتر ناديده مي گيرد.«
رهبران فوق العاده، سخاوتمند هستند. اين افراد به تيم خود اعتبار مي بخشند 
و آنها را مشتاقانه ستايش مي كنند. موفقيت تيم را به اندازه موفقيت خودشان 
مهم مي شمارند. اين رهبران مي خواهند براي همه كارمندان خود الهام بخش 
باشند تا به بهترين عملكرد خود برسند؛ آن  هم نه به خاطر اينكه مجموعه اي 
قوي تر براي رسيدن به اهداف مشخص در اختيار خواهند داشت، بلكه اين 

خود كارمندان هستند كه براي اينگونه رهبران اهميت دارند. 

۴. فروتني
 ســي.اس.لوئيس می گويد: »فروتني به اين معني نيست كه خودت را 

دستكم بگيري؛ به اين معناست كه كمتر به فكر خودت باشي.«
رهبران فوق العاده، متواضع هستند. اين افراد اجازه نمي دهند كه جايگاه 
شغلي شان باعث شود خود را بهتر از ديگران بدانند. پس اين رهبران از هيچ 
كاري دريغ نمي كنند؛ اگر لازم باشد، آستين هاي خود را بالا زده و دست به 
سخت ترين يا ناخوشايندترين كار ممكن مي زنند تا مجموعه خود را رو به  
جلو هدايت كنند. اين افراد، هيچ وقت كاري را كه خودشان دوست ندارند 

انجام بدهند، از زيردستان خود درخواست نمي كنند. 

۵. خودآگاهي
 يــك ضــرب المثــل لاتين 

می گويــد: »خيــال باطل 
است اگر كسي كه خودش 
را نمي توانــد مديريت كند، 
بخواهد ديگــران را مديريت 

كند.«ضعف اكثر مديران در 

بحث خودآگاهي مي تواند به دليل انگيزه هايي فريبكارانه يا كمبودهايي 
باشد كه در شــخصيت اين افراد وجود دارد. در بيشتر موارد، اين رهبران 

خود را روشن فكرتر از ديگران مي پندارند. 
خودآگاهي اساس هوش هيجاني اســت؛ مهارتي كه ۹۰ درصد از رهبران 
موفق از آن برخوردار هستند. براي يك رهبر، خودآگاهي به اين معناست كه 
وي نه تنها تصويري واضح و دقيق از سبك رهبري خود دارد، بلكه نقاط ضعف 
و قدرت خود را به خوبي مي شناسد. اينگونه افراد مي دانند كه كجا  مانند 
ستاره اي درخشان ظاهر مي شوند و كجا ضعيف عمل مي كنند؛ بنابراين 
راهبردهايي موثر براي تكيه بر نقاط قدرت و جبران نقاط ضعف خود دارند. 

۶. تبعيت از قانون طلايي گوته
يوهان ولفگانگ فون گوته می گويد: »رفتار شــما با ديگران، بستگي به 
نوع نگاه شما به آنها دارد و رفتار شما، طرز رفتار و عملكرد آنها را خواهد 

ساخت.«
 اين قانون طلايي كه »با ديگران همانطوري رفتار كن كه دوست داري 
با خودت رفتار شود«، فرض را بر اين مي گذارد كه همه انسان ها يكسان 
هســتند. اين قانون مي گويد با زيردســتان خود آنگونه رفتار كنيد كه 
دوســت داريد رهبرتان با شــما رفتار كند. اين قانون اين فرضيه را كه 
»تفاوت هاســت كه افراد را برمي انگيزد« رد مي كنــد. رهبران موفق 
مي آموزند كه چه چيزي رفتار زيردستان خود را شكل مي دهد، نيازهاي 
اين افراد را شناسايي مي كنند و ســبك رهبري خود را با شرايط حاكم 

تطبيق مي دهند. 

۷. اشتياق و علاقه
مارك زاكربــرگ می  گويد: »اگر 
فقط روي مواردي متمركز شــويد كه 
براي انجام آنها شور و شوق داريد، نيازي 
نيست كه برنامه ريزي هايي آنچناني براي 
شرايط ناگوار آينده داشته باشيد.«شور و شوق در انجام كارها 
كاملا مسري است. در طرف مقابل، خستگي و بي تفاوتي هم به شدت 
مسري هستند. هيچ كس دوست ندارد براي مديري كار كند كه نسبت به 
كاري كه انجام مي دهد، اشتياقي ندارد. رهبران فوق العاده نسبت به كاري 
 كه انجام مي دهند ذوق دارند و تلاش مي كنند شوق و اشتياق را به اطرافيان 

خود القا كنند. 

۸. تاثيرگذار بودن
تئودور هســبورگ می گويد: »ذات رهبري اين است كه بايد براي آينده 
 چشم انداز مشخصي داشته باشيد. بله، بايد چشــم اندازي باشد تا آن را 
با قدرت بيان كرده و در هر شــرايطي به آن اشــاره كنيد. نمي توانيد با 
 ســازي نامشــخص ترومپــت بنوازيد.«رهبــران فوق العــاده اين را 
مي داننــد كه تنهــا داشــتن چشــم اندازي واضــح كافي نيســت. 
بايد آن چشــم انداز را براي مجموعه خود ترســيم كنيــد تا آنها هم 
 بتوانند كامــلا واضــح آن را ببينند. رهبــران موفق ايــن كار را با

 داستان گفتن و تصويرسازي هاي شفاهي انجام مي دهند تا نه تنها همه 
بفهمند كه به چه سمتي حركت خواهند كرد، بلكه حس كنند كه 
كم كم به اين چشم انداز نزديك مي شوند. اين امر باعث مي شود كه 
هر يك از زيرمجموعه هاي اين رهبر موفق، چشم اندازي واحد را 

براي خود شخصي سازي كند. 
linkedin :برگرفته از

رهبران استثنايي چه عادات فوق العاده اي دارند؟

جديد ترين واژگان بانكداري 
الكترونيك 

براي استفاده بهينه و موثر از بانكداري الكترونيك 
مي بايســت مفهوم واژه ها و اصطلاحات آن را به 
خوبي بدانيم و هر يك از اين خدمات را در جايگاه 
خودش و در مواقع مورد نياز به كار ببريم. به گزارش 
بانكــي دات .آي.آر، برخي واژه هاي مرســوم در 
كشورمان مخفف نظام هاي پرداخت يا اصطلاحات 
بومي و مختص كشورمان است و برخي مفاهيم 
رايج در نظام بانكداري الكترونيك سراسر جهان. 
در زير به برخي از اين اصطلاحات اشاره مي كنيم: 

شتاب؛ شبكه تبادل اطلاعات بين بانكي
»شتاب« از سال 1381 با هدف يكپارچه كردن و 
به هم پيوستن سامانه هاي كارت تمامي بانك هاي 
كشــور آغاز به كار كــرد. در حــال حاضر مركز 
»شتاب« به عنوان سوئيچ ملي كارت بانك در كشور 
ايفاي نقش كرده و تمام بانك هاي كشــور در آن 
عضويت دارند. عمليات تحت پوشش شتاب دامنه 
وســيعي از تبادلات، از قبيل برداشت وجه نقد، 
خريد الكترونيكي، انتقال وجه، پرداخت قبوض و 
مانده گيري را دربر مي گيرد و به طور متوسط روزانه 
بيش از 2 و نيم ميليون تراكنش را پردازش مي كند. 

شاپرك؛ شبكه الكترونيكي پرداخت 
كارتي 

»شاپرك«، نظام جديدي است كه تمهيدات لازم 
را براي اتصال مســتقيم ارائه دهندگان خدمات 
پرداخــت به زيرســاخت هاي ملــي پرداخت و 
تسويه فراهم مي آورد و بر مبناي آن، ساماندهي 
كارتخوان هــاي در نظام بانكي كشــور، نظارت 
دقيق و همه جانبه بر عمليات بانكي انجام شده از 
طريق كارتخوان ها و حصــول اطمينان از رعايت 
استانداردها و ضوابط، تطبيق عمليات پرداخت 
الكترونيكي با ضوابط مبارزه با پولشويي، كاربري 
بهينه سرمايه گذاري هاي انجام شده، افزايش سطح 
پوشــش كارتخوان ها براي تعميق پرداخت هاي 
الكترونيكي، پرهيز از اقدامات بازارشكنانه و تقويت 
مشــاركت واقعي بخش خصوصي در توســعه و 

راهبري شبكه پرداخت كشور صورت مي پذيرد.
 ادامه دارد...

مفاهيم اقتصادی مهارت های مديريتی

 اجماع نظريه پردازان مديريت بر اين است كه 
۳ نوع مهارت براي اجــراي فرايند مديريت 
وجود دارد كه عبارتند از: مهارت فني، مهارت 

انساني و مهارت مفهومي يا ادراكي.

۱( مهارت فني
يعنــي توانايي به كاربــردن دانش، روش و 
تكنيك و وســايل لازم براي اجراي وظايف 
خاص كه از راه تجربه، آموزش و تعليم به دست 

آمده است. 

۲( مهارت انساني
يعني توانايي داوري در كار با يا به وسيله مردم 

به انضمام آگاهي از فن تشويق و به كار گرفتن 
شيوه هاي رهبري موثر. 

۳( مهارت ادراكي
توانايي درك مشكلات كلي سازمان و اينكه 
هر كاري، مناسب چه بخشي از سازمان است. 
چنين دانشي به شــخص اجازه مي دهد كه 
براساس هدف هاي سازمان عمل كند نه بر پايه 

هدف ها و احتياجات گروه مربوط به خويش.
 به موازات پيشــرفت فرد از سطح سرپرستي 
بــه مقام هاي بــالاي مديريت، نــوع تركيب 
مهارت ها فــرق خواهد كرد. بــه عبارت ديگر 
 در ســه ســطح مديريت مهارت هاي خاصي

 مورد نياز اســت.  هرچه فرد از ســطوح پايين 
مديريتي به سطوح بالا ارتقا مي يابد، به مهارت 
فني كمتري نياز دارد. همچنين در سطوح پايين 
مديريت كه سرپرســتان قــرار دارند. مهارت 
فني زيادي نياز اســت زيرا از آنها انتظار مي رود 
 تكنسين ها و كاركنان تحت سرپرستي خود را
 آموزش دهند. با وجود اينكه مقدار مهارت هاي 
فني و ادراكي در ســطوح مختلــف مديريت 
تفاوت مي كند ولي مهارت هاي انساني شاخص 
مشتركي اســت كه از اهميت ويژه اي در تمام 
سطوح مديريت برخوردار است. به عبارت ديگر 
 مهم ترين توانايي يك مدير، توانايي او در رفتار با 

مردم است.

آنچه مديـران بايد بدانند

آيا شما گرفتار پديده اثر هاله اي شده ايد؟ 
وارد يك فروشگاه شــده ايد، يك كيف را 
مي بينيد كه طراحي بســيار جالبي دارد. 
از جنس همان طراحي هايي كه هميشه 
دنبالش بوديد. مي رويد و آن را مي خريد. 

دو روز بعد متوجه مي شويد كه:
1- چرم بــه كار رفته در ايــن كيف، اصلا 
باكيفيت نيست و سه ماهه خراب مي شود. 
2- دو فروشــگاه آن طرف تر، همين طراحي با قيمتي به مراتب مناسب تر 

وجود داشت اما شما آنجا آنقدر محو طراحي كيف شده بوديد كه ...

تصميمات استراتژيك در هاله اي از خطا
تصميم گيري درباره كيف، قضيه مهمي نيست. مشكل آنجا پيش مي آيد كه 
ما در ازدواج، انتخاب شغل، انتخاب رشته دانشگاهي، انتخاب شريك كاري، 
انتخاب استاندار، انتخاب رئيس جمهوری، انتخاب بازار هدف و انتخاب پروژه 

سرمايه گذاري، دچار مشكلي مي شويم به نام پديده اثر هاله اي. 
در ذهن پديــده اي وجود دارد بــه نام اثر هالــه اي. براســاس اين خطا، 
قضاوت كننده به خاطر اينكه تحت تاثير يك  ويژگي از يك شيء يا شخص 
يا ايده قرار مي گيرد، بررسي منطقي و عقلايي ابعاد ديگر را فراموش مي كند 
و قضاوت نهايي را تنها براساس يك برداشــت )مطلوب يا نامطلوب اوليه( 
 ارزيابي مي كند. در اين حالــت تاثير ذهنيت قبلي يا نشــانه هاي اوليه يا 
يك ويژگي برجسته شما را به دام مي اندازد. »هاله«، چشم قضاوت كننده را 
بر ساير ضعف يا قوت ها مي بندد. بگذاريد مثال ديگري بزنم، فرض كنيد كه 
فردي به خواستگاري شما آمده است و براي اينكه با هم بيشتر آشنا شويد، 
قرار گذاشته ايد كه با هم به رســتوران برويد. آن آقا به موقع سرقرار حاضر 
شده است. زياد »ببخشيد« مي گويد، براي گارسون انعام مي گذارد و هنگام 
نشستن شما، صندلي رستوران را براي شما بااحترام عقب مي كشد. اين يعني 
وي فردي متعهد، مودب، بخشنده و معتقد به حقوق و حرمت زنان است؟ نه 

شما در خطاي هاله اي گرفتار شديد. 

نگاه راهبردي
چه مي شود كرد؟ دو راهكار اصلي وجود دارد. 

الف( تعليق در تصميم گيري: اگر ديديم كه از يك ويژگي يك شخص 
)كانديداي ازدواج باشديا كانديداي رياست جمهوري( يا از يك ويژگي در 
يك شيء يا ايده )رشته تحصيلي، انتخاب شغلي يا پروژه سرمايه گذاري( 
خوش مان آمد، تصميم گيري را با تاخير يا تعليق روبه رو كنيم. تجربه نشان 
داده است كه همان تاخير يا تعليق ساده، باعث مي شود كه بعد از فروكش 

كردن هيجانات، منطقي تر تصميم گيري كنيم. 
ب( روشن كردن اهداف قبل از ديدن و بررسي گزينه ها: آن كس 
كه اهدافش را به روشني تنظيم كرده است، دچار هيجان نمي شود. ممكن 
است از گزينه اي خوشش بيايد به خاطر يك ويژگي، ولي چون مجبور است 
كه آن گزينه را از ديد تمام اهداف )ويژگي ها( بررسي كند در دام اثر هاله اي 
نمي افتد. ماتريس اهداف- گزينه ها و پيامدسنجي گزينه ها )ميزان دستيابي 

به اهداف در صورت انتخاب هر كدام از گزينه ها( كمك خوبي خواهد بود. 
مجتبي لشكربلوكي، دكتراي مديريت استراتژيك

استراتژيست

K F C داستان موفقيت
آيا مي دانستيد مبتكر مرغ كنتاكي بعد از بارها شكست شغلي در 65 سالگي 

مدير بزرگ ترين مرغ فروشي دنيا شد؟
»هارولد ســندرز«، بنيان گذار KFC فكرش را هم نمي كرد يك روز برسد 
كه ديگران با او مثل ســلاطين و ثروتمندان درجه يك دنيا رفتار كنند. او 
پسري از يك خانواده فقير آمريكايي بود كه خانواده اش اوضاع نابساماني 
داشتند. همين مساله تصور اينكه او در سن 65 سالگي، قرار است صاحب 
يك مجموعه بزرگ رستوران هاي زنجيره اي در جهان بشود را غيرممكن 

مي ساخت. 
در اين گزارش، داستان زندگي پسري به نام »هارولد« را مي خوانيد كه در 
65 سالگي از او به عنوان يكي از موفق ترين ثروتمندان ايالات متحده نام 
برده شد و توانست لقب »كلنل« را از آن خود كند. امروز با اينكه 3۰ سال 
از مرگ مخترع اين خوراكي خوشــمزه مي گذرد، اما مرغ هاي سرخ شده 
كنتاكي ابداعي هارولد براي كشورش ســالي چندين ميليارد دلار درآمد 

ارزي به ارمغان مي آورد. 
»هارولد ســندرز«  سال 188۹ در خارج از شــهر »هنري ويل« در ايالت 
 ويرجينيا بــه دنيا آمد. وضع مالي خانواده او بســيار بد بــود. خانواده اش
 يــك زميــن كشــاورزي نســبتا كوچــك داشــتند كــه تمــام 
 امــورات زندگي شــان را بــا درآمــد حاصــل از همــان زميــن 

 مي گذراندند. 
پدر هارولد زماني كه او 6 سال داشت، فوت كرد و چون او بزرگ ترين فرزند 
خانواده بود و بايد از ديگر اعضاي خانواده مراقبت مي كرد، در كنار مادرش 

ايستاد و كارهاي خانه را از او ياد گرفت. 
در 7 سالگي آشپزي را آموخت و در روزهايي كه مادرش براي كار كردن در 
مزارع ديگران خانه را ترك مي كرد يا مجبور مي شد به ايالت ديگري برود، 
او مسئوليت آشــپزي را بر عهده مي گرفت و تامين خوراك تمام اعضاي 

خانواده با او بود. 
زندگي هارولد مدتي به همين شكل گذشت تا اينكه به دوره نوجواني رسيد. 
او از اينكه مي ديد كمك حال خانواده اش است، خوشحال بود. مدتي گذشت 
كه مادر هارولد تصميم به ازدواج دوباره گرفت، اما پذيرش اين مساله براي 
او سخت بود. به همين دليل در حالي كه كلاس هفتم را مي گذراند، براي 

هميشه از خانه رفت و تحصيل را رها كرد. 
ســال ها بعد، اما در مصاحبه اي گفت كه از اينكه درس را در آن دوره رها 
كرده است، بسيار خوشــحال اســت: »هيچ وقت از درس رياضي خوشم 
 نمي آمد، به ويژه جبر و منطق مرا ديوانه مي كرد. خوب شــد كه درس را 

رها كردم.«
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